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Deschiderea celei de a 10-a sesiui-5 Plecarea unei delegații
agricole la Moscova

Astăzi, la New York, se deschide cea 
de a 10-a sesiune a Adunării Generale a 
O.N.U. Anaiizi'nd semnificația acestui 
eveniment cit și sare ini'e care stau în 
general în fața Organizației Națiunilor 
Unite, trebuie arătat de la bun început 
că spre deosebire de trecutele sesiuni, 
noua sesiune se deschide în condiții cu 
totul deosebite. Ceea ce face ca astăzi 
popoarele' să aștepte de la O.N.U. o con
tribuție mai mare ca or ic: nd în trecut la 
lupta pentru înlăturarea primejdiei unui 
nou război și apărarea păcii este faptul 
că în urma conferinței de la Geneva în 
relațiile dintre state s-a produs o cotitură. 
De aceea Organizației Națiunilor Unite îi 
revine la r'ndul său, obligația să contri
bui î ta săvârșirea unor noi pași pe ca'ea 
asigurării unei păci trainice în '.urne.

Prin însemnatul său aport la destin
derea situației internaționale, conferința 
celor patru a lăsat să se înțeleagă că 
rolul O.N.U. a crescut considerabil, că ea 
trebuie să fie în primele rinduri ale luptei 
pentru pace și înțelegere între popoare. 
In consecință noii sesiuni a Adunării 
Generale îi revine marea sarcină de a în
tări „spiritul Genevei", de a se angaja în 
mod hotărît pe calea stabilirii încrederii 
și înțelegerii între state. Posibilitatea de 
a transforma O.N.U. într-un organ care 
să răspundă unor asemenea sarcini există 
cu condiția ca toți membrii acestei orga
nizații să fie animați în permanență de 
spiritul de bunăvoință și conciliere, res- 
pectînd totodată cu strictețe principiile 
înscrise în Carta O.N.U. Aceste principii 
creează o bază sănătoasă pentru activita
tea O.N.U. Cine poate tăgădui bunăoară 
că principiul coexistenței și colaborării 
pașnice intre state cu sisteme social-eco- 
nomice diferite nu corespunde întru totul 
dorinței fierbinți de pace a popoarelor ? 
Acest principiu este strîns legat de sar
cinile întăririi încrederii reciproce între 
state, încetării „războiului rece", încetării 
cursei înarmărilor și al dezvoltării legă
turilor economice internaționale. Rezol
varea tuturor acestor probleme nu poate 
fi realizată de un grup restrîns de state 
aparținând unei anumite orînduiri sociale. 
Ea presupune acordul unanimi al marilor 
puteri membre ale Consiliului de Secu
ritate, care poartă principala răspundere 
pentru menținerea și întărirea păcii. 
Importanța principiului unanimității ma
rilor puteri pentru păstrarea caracterului 
reprezentativ și cu adevărat internațional 
el acestei organizații este covîrșitoare. 
De aceea nu este de mirare că în preaj
ma deschiderii noii sesiuni adversarii co
laborării internaționale au pus la cale o 
lovitură împotriva principiului unanimită
ții membrilor permanenți ai Consiliului 
de Securitate. Invocînd art. 109 al Cartei, 
care prevede posibilitatea convocării unei 
conferințe generale a membrilor organi
zației în scopul revizuirii Cartei, acești 
adversari, potrivit relatărilor presei străi
ne, intenționează să prezinte la actuala 
sesiune a Adunării Generale propunerea 
de a se convoca o sesiune specială a 
O.N.U. în vederea revizuirii Cartei. Pre
textul folosit pentru obținerea revizuirii 
este acela cum că astăzi Carta ar fi peri
mată necesitînd modificări. Manevrele 
adversarilor Cartei O.N.U., care încearcă 
să prezinte în primul rînd ca perimat 
principiul unanimității marilor puteri în 
Consiliul de Securitate, sînt condamnate 
cu toată puterea de opinia publică inter
națională.

Sesiunea care se deschide astăzi ta 
New-York va avea de examinat 
numeroase probleme, care stau în centrul 
preocupărilor opiniei publice din toate 
țările. Printre acestea un loc principal îl 
ocupă problema interzicerii armelor de 
exterminare în masă și a reducerii arma
mentelor. Popoarele cer cu insistență să 
se ajungă la un acord în problema dezar
mării, punînd astfel capăt cursei înarmă
rilor și a consecințelor dezastroase pe 
care ea Ie are. Noii sesiuni a O.N.U., îi 
revine sarcina ca examinînd rezultatele 
dezbaterilor subcomitetului Comisiei 
O.N.U. pentru dezarmare să facă tot,posi
bilul în vederea reglementării acestei 
arzătoare probleme ,1a ordinea zilei.

Pașii realizați cu prilejul conferinței de

Au început recoltatul porumbului
CRAiOVA. — In partea de sud a regiunii 

Craiova, unde porumbul a ajuns la maturi
tate, cultivatorii au Început zilele acestea 
recoltatul.

Membrii gospodăriei agricole colective 
din comuna Ciupercenii Vechi, raionul Ca
lafat, care au început la timp această mun
că, slnt deja pe terminate cu culesul porum
bului. Ei au obținut pînă acum o producție
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Un nou prototip de motor Diesel realizat 

la uzinele „23 August"
Forța și capacitatea creatoare a construc

torilor de mașini de la uzinele „23 August" 
din Capitală sînt exprimate de numeroasele 
produse metalurgice concepute și înfăptuite 
de ei în ultimii ani. De curînd ei au reali
zat prototipul motorului Diesel rapid pentru 
autocamion.

Motorul are 85 cp. cu 4 cilindri și 2000 
de rotații pe minut. Injecția motorului este 
mecanică și consumă numai 16 litri de mo
torină pe 100 km. Autocamionul cu noul 
motor poate transporta în medie 4 tone.
_ Proiectele și execuția noului motor de

doresc cu 
'■ i și consolidarea 

condiție indispensabilă, în

la Geneva a celor patru, pe linia apro
pierii între marile puteri, trebuie dezvol
tați în cadrul O.N.U. prin restabilirea în
crederii în relațiile dintre ele. Acționînd 
împreună și de comun acord, ele vor reuși 
să ducă la bun sf.teșit ce’e mai grele și 
mai complicate probleme ce le vor sta în 
față. In legătură cu aceasta trebuie 
arătat însă că una dintre marile puteri 
care ar putea aduce un aport co-ns:-dera- 
bil la asigurarea păcii, R. P. Chineză, este 
împiedicată să-și ocupe locul ce i se cu
vine de drept în Organizația Națiunilor 
Unite și în Consiliul de Securitate. Această 
situație nu mai poate dăinui.

Un fapt care confirmă că Organizația 
Națiunilor Unite nu are încă un caracter 
universal este și lipsa din rîndurile sale 
a reprezentanților unei serii întregi de 
state care au de multă vreme acest drept.

Printre țările care și-au exprimat de 
mult dorința de a deveni membre ale 
organizației se află și țara no-asteă. Drep
tul său de a se număra printre membrele 
O.N.U. este incontestabil. După cum se 
știe Carta Națiunilor Unite prevede că 
poate fi membru al organizației orice stat 
pașnic, care acceptă prevederile ei, este 
capabil să le îndeplinească și dispus s-o 
facă. Toate aceste condiții sînt îndeplinite 
întrutotul de țara noastră, ceea ce dove
dește că argumentele acelora care se opun 
cu încăpățînare admiterii ei în O.N U. 
sînt neîntemeiate

R. P. Romînă este un stat iubitor de 
pace, guvernul său ducînd o politică în
temeiată pe principiile înțelegerii și cola
borării cu toate țările; Această politică 
izvorăște din însăși esența statului nos
tru democrat-popular, stat aii oamenilor 
muncii care, luptînd pentru continua dez
voltare a economiei naționale, pentru 
creșterea nivelului de trai, 
aprindere menținerea 
păcii, ca o < —J:ț:- 
vederea atingerii țelurilor lor.

Atitudinea sa față de principalele pro
bleme internaționale și relațiile sate cu 
celelalte țări, dovedesc de asemenea, că 
R. P. Romînă este un stat iubitor de pace, 
întregul nostru popor a salutat cu bucu
rie o serie de evenimente petrecute în 
ultimile luni, ca semnarea Tratatului de 
stat cu Austria, normalizarea relațiilor 
șovieto-iuigoslave, rezultatele tratative
lor dintre U.R.S.S. și R. F. Germană, 
conferința de la Geneva a șefilor guver
nele»- celor patru puteri, acțiuni oare s-au 
înscris în istoria relațiilor internaționale 
contemporane, ca tot 'atîția pași realizați 
pe calea destinderii. Dorind să contribute 
Ia rîndul său la această destindere R. P. 
Romînă a hotărît să reducă cu 40.000 
oameni efectivul forțelor sale armate.

Faptul că în momentul de față R. P. 
Romînă întreține relații comerciale cu 55 
de țări, este o dovadă grăitoare a năzuin
ței sale de a avea relații comerciale nor
male cu toate țările. O altă mărturie a 
dorinței țării noastre de a-și aduce apor
tul la stabilirea unor relații normale în
tre state, și la rezolvarea pe calea trata
tivelor a problemelor litigioase, este fap
tul că ea a încheiat peste 500 convenții 
internaționale și participă activ la un 
mare număr de organizații internaționale 
între care și instituții specializate ale 
O.N.U.

Dorința poporului romîn de a sprijini 
activitatea O.N.U. este vădită de asemenea 
prin aceea că în țara noastră a fost con
stituită Asociația pentru Națiunile Unite. 
Reprezentanții ei au participat la recenta 
conferință de la Bangkok a Federației 
Mondiale a Asociațiilor pentru Națiunile 
Unite în cadrul căreia au avut un rol 
activ. Conferința a discutat cererea de 
admitere în O.N.U. a R. P. Romîne, iar 
Comitetul Executiv a alcătuit o recoman
dare favorabilă.

Cu prilejul deschiderii celei de a 10-a 
sesiuni a Adunării Generale a O.N.U. 
poporul nostru, alături de toate celelalte 
popoare, dorește ca lucrările ei să fie în
cununate de succes, ca odată cu cel de 
al 11-lea an al existenței sale, O.N.U. să 
realizeze cotitura mult așteptată în acti
vitatea sa, în interesul stabilirii unei păci 
trainice în întreaga lume și' spre binele 
tuturor popoarelor.

de

de 4.300 kg. de porumb știuleți la hectar. 
Tot zilele acestea au început recoltatul po
rumbului și colectiviștii din comuna Măceșu 
de Sus, raionul Segarcea. Producția obți
nută de colectiviști pînă acum întrece 4.500 
kg. de porumb știulețj la hectar.

Recoltatul porumbului a început și în alte 
gospodării agricole colective din regiunea 
Craiova. (Agerpres) 

autocamion au fost realizate de un colectiv 
de muncitori, proiectanți și ingineri de la 
u/inele „23 August" condus de tînărul in
giner Ion Buzescu.

La fabricația pieselor noului motor, cons
tructorii au lucrat pe sistemul de coordona
te și pe cît mai puține prinderi pe mașină 
(fixarea pieselor în mașini în astfel de po
ziții îneît să fie necesare cît mai puține 
schimbări).

Munca entuziastă a întregului colectiv a 
făcut ca noul motor de autocamion să fie 
pus la punct într-un timp record de 70 de 
zile. (Agerpres)

Duminică dimineața a plecat în Uniunea 
Sovietică o delegație de 50 de oameni ai 
muncii din agricultură care vor vizita Expo
ziția Agricolă Unională de la Moscova.

Din delegație fac parte, ingineri agronomi 
și tehnicieni din gospodăriile agricole de stat 
și stațiunile de mașini și tractoare, membri 
ai gospodăriilor agricole colective și înto
vărășirilor agricole, precum și țărani mun
citori cu gospodării individuale. Delegația 
este condusă de M. Stancu, prim locțiitor al 
ministrului Agriculturii și Silviculturii.

(Agerpres)

A 7-a conferință națională 
de tuberculoză

Intre 22 și 24 septembrie va avea loc la 
București cea de a 7-a conferință națională 
de tuberculoză pe tema : „Prevenirea și li
chidarea cavernei tubei cuioase, ca factor im
portant în profilaxia tuberculozei".

La conferință participă 500 de medici fti- 
ziologi din Capitală și din țară.

Sînt invitați să participe la lucrările celei 
de a 7-a conferințe naționale de tubercu
loză și specialiști ftiziologi din Anglia, R.P. 
Bulgaria, R.P. Chineză, R.P.D. Coreeană, R. 
Cehoslovacă, Franța, R.D. Germană, R.P. 
Mongolă, R.P. Polonă, U.R.S.S., R.P. Unga
ră și delegați ai Uniunii Internaționale de 
Tuberculoză.

★
Luni la amiază, ă sosit în Capitală o dele

gație de medici din R.P.D. Coreeană care va 
participa la lucrările celei de a 7-a conferin
țe naționale de tuberculoză.

Din delegație fac parte: prof. dr. Li Cion 
Tu, șef de catedră la Facultatea de terapeu
tică a Institutului de medicină din Phenian 
și prof. dr. Li Yong Cin, directorul Spitalului 
de tuberculoză din Yang-Și.

Tot im cursul ziilei de luni și sosit în Capi
tală delegația de medici din R. Cehoslovacă.

Din delegație fac parte dr. Libu-șe Podeș- 
tova, șeful secției de tuberculoză din Minis
terul Sănătății al R. Cehoslovace, și dr. Ka
rol Virșik, ftiziolog șef al Slovaciei.

(Agerpres)

Modele noi de confecții și tricotaje 
pentru sezonul de toamnă și iarnă

Magazinele de desfacere au început să lie 
aprovizionate cu noi modele de țesături, con
fecții, tricotaje pentru sezonul de toamnă și 
iarnă. ,

La fabrica de postav Buhuși se produc 
noi modele de stofe pentru paltoane de damă 
și stofă in diferite culori și desene pentru 
rochii. La „Industria linii" Timișoara și 
„Postăvăria romînă" din București s-a îm
bogățit sortimentul țesăturilor din lînă prin 
producerea: diferitelor modele de stofă in 
carouri. Fabrica „Partizanul roșu" dm 
Orașul Stalin țese acum noi modele de stofă 
pentru paltoane pentru femei și pentru cos
tume bărbătești.

In rarau.rai țesăturilor de bumbac pentru 
toamna și iarna acestui an au fost pregătite 
noi modele de barcheturi, moltoane, popii- 
nuri, picheturi flamelate etc. In întreprinde
rile sectorului de tricotaje au fost pregătite 
pentru sezonul de toamnă și iarnă peste 200 
de modele de diferite tricotaje din lî.nă, 
bumbac și mătase. Muncitorii faibttoii 
„Adesgo" din Capitală au pregătit noi mo
dele de șosete simple și ajurate din fire 
nylon, ciorapi nylon cu fire de diferite gro
simi, ciorapi nylon ajurați etc..

O atenție deosebită se acordă îmbogățirii 
sortimentului de confecții pentru sezonul de 
toamnă șl iarnă. In acest sezon, magazinele 
de desfacere vor .primi noi modele de jachete, 
canadiene, taioare, pardesie, raglane, pal
toane, rochii din stofă și barchet.

Pentru sezonul de ia-nnă al acestui an se 
vor vinde sourțe îmblănite, căciuli, cana
diene căptușite, cojoace, pieptare, haine de 
piele pentru copii căptușite cu mătase.

(Agerpres)

★

Tuneliștii de la Bicaz au primit steagul de fruntași ' ooocov

In clntecele plutașilor de pe Bistrița 
s-a transmis din generație în generație 
credința că odată pe această vale se vor 
risipi negurile și rîul atit de iubit șl de 
urît uneori datorită victimelor pe care le 
face va fi pus la o treabă mai de nădejde. 
Visul acesta a început să capete forme 
arătind azi privirilor imensele prefaceri 
ale Văii Bistriței.

Azi la Bicaz se ridică construcții 
te uimesc prin grandoarea lor.

Atit barajul, a cărui înălțime întrece 
aîteva zeci de metri înalta clădire

'ce .

cu 
a 

„Casei Scînteii", cit și tunelul de aducțiu- 
ne, drumul subpămintean al Bistriței pe o 
porțiune de cîțiva kilometri, constituie, 
mărețe construcții prin proporțiile și înal
tul nivel pe care-l cere în execuție.

h
Data precisă cînd a început sfredelirea 

muntelui n-o reținem. Atita doar că 
atunci cînd minerii se dau in vorbă des
pre acele zile, Nicolae Mălăncioiu, un 
munte de om, prietenos și gata oric'nd 
să-și ajute tovarășii, își amintește cu plă. 
cere cum a fost cînd s-a. atacat prima 
oară muntele.

Era la un început de aprilie. Puzderie 
de schelărie se înfiripase proaspăt la 
poalele muntelui. De la Salva nu veniseră 
încă toți tuneliștii transferați la Bicaz. 
Nicolae Mălăncioiu a dat primul atac. 
Era aproape singurul miner cu calificare 
în meseria de constructor de tunele. Aju
toarele sale plugari sau ciobani de prin 
părțile Moldovei. De atunci au trecut ani. 
Lui Mălăncioiu i s-au alăturat și alți 
mineri destoinici. Petre Feher, un bătrln

Gospodarii colectivă din comuna Orțișoara, regiunea Timișoara, își sporește 
necontenit veniturile pr n dezvoltarea de noi ramuri în producție. Printre altele 
colectiviștii cultivă tutun obținlnd astfel însemnate venituri. Printre cultivatorii de 
tutun din această gospodărie se evidenjiază tînăra colectivistă Margareta Lengel.

In clișeu : Margareta Lengel duce spre șoproanele special amenajate frunze 
de tutun din recolta din acest an. Foto : MIHAI popescu

„Să ridicăm activitatea schimbului de 
la nivelul schimbului de zii"

noapte

de forajInițiativa brigăzii de la sonda 1109 a Oficiului 
furbobur Moineșfi

BACĂU (de Ia corespondentul nostru). — 
turbobur Mo'nești, condusă de Jcnică Botezatu, 
țiativă de sporire a productivității muncii, de 
scopul reducerii timpilor de forare a sondelor.

In cadrul unei recente consfătuiri membrii brigăzii de la sonda 1109 au hotărît să 
pornească o susținută acțiune de ridicare a activității schimburilor de noapte la nivelul 
pe ca-e îl realizează schimburile de zi. Din ziua de 17 august cînd a început forajul son
dei 1109 planul brigăzii a fost realizat în proporție de 117 la sută. Analizînd însă apor
tul fiecărui schimb la obținerea acestei realizări, sondorii au constatat că depășirea ar fi 
fost mult mai mare dacă schimbul 1 ar fi fost la nivelul schimbului 3 care a săpat în 
această perioadă cu 90 m. mai mult.

La consfătuire, s-a arătat că pentru lichidarea acestei situații trebuie luate unele 
măsuri, cum ar fi: aprovizionarea sondei încă din timpul zilei cu materialele și piesele 
necesare, revizuirea de cu ziuă a utilajului, controlul mai eficace din partea brigadieru
lui, a conducerii secției și oficiului, predarea în bune condițiuni și la timp a schimbului, 
iluminarea tuturor locurilor de muncă și altele.

Un accent deosebit s-a pus în cadrul consfătuirii pe rolul maistrului în organizarea 
muncii schimbului de noapte și pe întărirea disciplinei in muncă, prin lichidarea întîrzie- 
rilor și a absențe'or nemotivate.

Avantajele aplicării noii inițiative s-au putut vedea cu prisosință încă din primele 
zile. In noap'ea de 16 seplembrîe timpul de extracție a pașilor a fost redus țață de 
realizările anterioare cu 1 minut la fiecare pas. In noaptea de 17 septembrie schimbul I 
a sporit viteza de săpare cu 50 la sută față de nopțile anterioare, săpînd în medie 1,8 
în loc de 1 2 m. pe oră. In aceeași noapte timpii morți, pierdtiți cu reparațiile, au fost 
reduși de la 2 ore și jumătate la numai 30 minute.

In vederea extinderii inițiativei și la alte sonde, colectivul gazetei de perete a oficiu
lui furbobur a redactat o ed ție specială ți a lansat chemarea : „Urmați exemplul brigăzii 
de la sonda 11C9“.

Pentru cea mai curată și frumoasă strada ‘
CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 

Sub lozinca : „Pentru cea mai curată și fru
moasă stradă", deputății, membrele comisiei 
de femei, .responsabilii de circumscripții, mem
brii comitetelor de stradă din orașul Craio
va, au pornit la muncă în cadrul „Lunii cu
rățeniei". Pentru traducerea în viață a aces
tei lozinci, s-au constituit 70 brigăzi mixte, 
care alături de personalul sanitar au străbă
tut străzile orașului, ducînd din casă în casă, 
chemarea la acțiunea pentru curățenia și în
frumusețarea orașului, dînd sfaturi și făcînd 
recomandări pentru păstrarea regulilor igie
nico.sanitare.

Sute de cetățeni din circumscripțiile depu- 
taților Paulina Socolici, Petre Pomană, Ele
na Cimpoieru, Gh. Oprea și mulți alții, au 
răspuns acestei chemări, ieșind din prima zi

★

de 62 de ani; minerul cu cea mai mare 
practică de mină, Luca Raicovici ,,docto
rul tunelului", cum îi spun muncitorii, 
prețuindu-i astfel priceperea în muncă, 
cei doi frați Alexandru și Gavrilă Pașca, 
Francisc Mezei și alții.

De la ambele capete ale tunelului s-au 
tăiat în munte sute și sute de metri. Cu 
roca dislocată de mineri poți umple azi 
mii de trenuri. Cu betonul turnai în 
inelele sale poți înălța multe construcții. 
Și meritul e al tuturor acestora care la un 
loc se numesc tuneliști. Mutica lor nu e 
de fel ușoară. Se cioplește în piatră tare 
la mari adîncimi. Apar uneori gaze, ape 
țișnitoare care pruncă afară cătușele de 
dinamită și fac aproape imposibilă pușcă- 
tura. Minerii luptă. Stăpinesc muntele, 
croiesc drumul subpămintean, cresc ei 
înșiși.

In cei cîțiva ani, aci la tunel au cres
cut cadre ca Nicolae Mălăncioiu, oare a 
devenit meșter de tunel, Gavrilă Pașca, 
Filip Dominciuc, Marcu Raicovici, Carol 
Alungei, fost brigadier voluntar, azi șef 
de schimb la tunel-ieșlre, ingineri ca 
Dumitru Mosoia, Ștefan Nicolae, Aurel 
Roșu, Nicolae Florescu și alți zeci și zeci.

*
Cu citeva zile mai înainte s-a aflat 

șantier că colectivul sectorului tunel 
primi steagul de fruntaș pe ramu'ra 
construcții al Ministerului Energiei Elec
trice și Industriei Electrotehnice și al Co
mitetului Central al Uniunii Sindicatului 
Muncitorilor din Electricitate. La tune! ca 
și pe celelalte șantiere, la baraj sau la 
'casa turbinelor, munca a devenit și mai 

pe 
va 
de
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Brigada sondei 1109 a 
a pornit zilele acestea 
utilizare mai completă

Oficiului de foraj 
o importantă inl- 
a instalațiilor în

la curățirea și înfrumusețarea străzilor, curți
lor și locuințelor lor.

Propunerile făcute de cetățeni, prin depu. 
tații lor, au ajutat comandamentul local să-și 
îmbunătățească planul de lucru, să prevadă 
noi măsuri menite să ducă la continua înfru
musețare a orașului lor.

Astfel au fost luate măsuri pentru recon- 
diționarea și asanarea fîntînelor publice din 
cartiere, confecționarea și fixarea pe străzile 
și piețele aglomerate a 250 noi coșuri meta
lice basculante pentru hîrtii, revizuirea și 
repararea instalațiilor băilor publice, amena
jarea unor robinete arteziene la școli etc.

Pentru susținerea acestor acțiuni s-au di- 
fdzat 10.000 de tracte cu tema: „Despre în
treținerea igienică a locuințelor și curților" 
și s-au organizat conferințe, consfătuiri, con
sultații pe această temă."

★

însuflețită. Decernarea acestui drapel era 
un fapt deosebit de important și așteptat 
cu nerăbdare. Echipele artistice au pre. 
gătit cele mai frumoase bucăți muzicale, 
recitări, scenele. Tuneliștii au luptat să 
obțină - realizări și mai frumoase.

In ziua de 18 septembrie, cu toate că 
ploua puternic, sute și sute de construc
tori au venit la clubul central din Dodeni 
unde avea l°c festivitatea. Au vorbit rind 
pe rind ingineri, mineri, mecanici, condu- 

: cători auto, planificatori. In vorbele fiecă
ruia din ei răsuna angajamentul solemn 
ca steagul de fruntaș să nu mai pără
sească șantierul de la Bicaz pînă la in
trarea în funcțiune a marii uzine.

Cînd festivitatea s-a apropiat de sftrșit, 
a urcat pe scenă pentru a primi steagul, 
inginerul șef al tunelului, comunistul 
Ștefan Nicolae. El este bine cunoscut și 
prețuit de constructori pentru competența 
sa tehnică. Alături de el, un bărbat tlnăr, 
negricios la chip, mecanicul Anoaica 
Pantelimon, cel care se îngrijește de 
bunul mers al utilajelor din tunel, care a 
făcut nenumărate inovaț i și realizări, 
ajutind ca acumulatorii locomotivelor de 
mină să fie activizați și foțosi'.i în loc de 
2.000 de ore, 3.000 de ore. Erau pe scenă 
pentru a primi drapelul de fruntaș 
Gavrilă Pașca Și Paul Țehaniuc, ale cărcr 
echipe de mineri au străpuns cea mal 
mare porțiune din tunel. Primind steagul 
în aplauzele a sute și sute de construc
tori, cuprinși de emoția acestui însemnat 
moment ei au rostit angajamentul de a 
obține noi succese in muncă.

TUDOR MANDA

Cuvîntul tractoriștilor fruntași

Folosesc din plin 
capacitatea ds lucru a tractorului

Au trecut cîteva luni de zile de cînd eu, 
împreună cu ceilalți tractoriști din brigada 
noastră, urmtnd inițiativa Eroului Muncii 
Socialiste V. Voichița, am pornit bătălia 
pentru a realiza cu tractorul 1.000 de hanfri 
anual. Rezultatele obținute pînă acum mă 
îndreptățesc să cred că voi reuși să mă 
achit cu cinste de angajamentul luat atunci.

De trei ani de zile lucrez pe un tractor 
K.D.-35. Mi-e drag și țin la el nespus de 
mult. Dar nici el nu mă face de rîs. In 
fiecare campanie, în fiecare an reușesc 
să-mi depășesc cu ei sarcinile de plan. A- ' 
nul acesta bunăoară. în campania de primă
vară am reușit să-mi depășesc sarcina de 
pian pe tractor cu peste 200 la sută, iar în 
campania de vară cu 100 la sută. Datorită 
acestui fapt, numai în cele două campanii 
am reușit să execut peste 500 bamtri, -reali- 
zîndu-mi astfel planul pe întregul an în 
proporție de 150 la sută. Lucrînd așa,\ în
seamnă că pînă la sfirșitul anului eu voi 
reuși să fac cel puțin două planuri anuale.

Cum reușesc să obțin aceste succese ? Mă 
voi referi în special la două lucruri. E vorba 
mai întli de buna îngrijire a tractorului. 
Toate lucrările de întreținere le execut cu 
cea mai mare conștiinciozitate. De mare în
semnătate este și folosirea diferitelor agre
gate. Dacă în campania de primăvară bună
oară, eu am reușit să depășesc planul cu 
200 la sută, aceasta se datorește mai ales 
faptului că am folosit la însămînțări un a- 
gregat alcătuit dintr-un cuplu de cultivator, 
semănătoare și grapă. In aceeași unitate de 
timp deci am executat trei lucrări.

Pentru a folosi din plin forța tractorului, 
la arăturile adînci, folosesc plugul „Ilie Pin- 
tilie" căruia Ia rama de trei i s-a adăogat 
și a patra trupiță. Acum, pentru însămînț|- 
rile de toamnă voi folosi un agregat alcă
tuit dintr-un cuplu de semănătoare I.A.R. și 
două semănători de animale, agregat folosit 
de altfel și în campania agricolă din toamna 
anului trecut.

Acestea nu sînt singurele măsuri pe care 
le iau pentru folosirea întregii capacități de 
lucru a tractorului. Un loc de seamă îl re
zerv bunei organizări a lucrului. Mă stră
duiesc să cunosc din timp sarcinile pe fie
care decadă și zi, evit timpii morți, deplasă
rile în gol,

Voi căuta să mă apropii cu tractorul meu 
de cei 1.000 hantri promiși, chiar lucrînd 
într-un singur schimb, voi căuta să fac , 
totul pentru a-mi îndeplini angajamentul.

AUREL VAET1Ș
Tractorist din brigada a 5-a

S.M.T.-Poiana Mare

Aplicarea hidromecanlzării 
Ia lucrările de descopertare
La începutul verii trecute, la cariera „Uie 

Barză" a fabricii de ciment „Ideal“-Cerna- 
voda a sosit un grup de muncitori și tehni
cieni de la Întreprinderea de construcții hi. 
hrotehnice și hidromecanizare nr. 1. Ei au 
instalat aici o puternică stație de pompare, 
alimentată de apele Dunării și două con. 
duete groase pe o lungime de peste 200 de 
metri, pînă deasupra frontului de exploatare 
a calcarului. Pompele au intrat apoi în func
țiune. Așa a început, pentru -prima dată în 
țara noastră, a.plica-ea hidromecanizării la 
lucrările de descopertare.

Proiectat de hidromonitor cu un debit de 
4.500 litri pe minut, la o presiune de 4 at
mosfere, jetul de apă este îndreptat asupra 
stratului de pămînt ce acoperă roca. Loes- 
sul, transformat în noroi, se scurge prin con
ducta de refulare într-un bazin cu suprafața 
de 2 ha. Totodată, depunerile de balast re
zultate formează platforma necesară exploa
tării calcarului cu escavatoarele.

In apii trecuți, descopertarea se executa 
manual și asigura numai nevoile d.urente ale 
carierei și fabricii; o sută de oameni săpau, 
în decurs de un an, circa 200.000 metri cubf 
de pămînt. Intr-o perioadă egală, hidromo- 
nitorul — deserv't de o brigadă de 18 mun
citori, lucrînd în trei schimburi — a înde
părtat o cantitate de pămînt de patru ori 
mai mare.

(Agerpres) ,

Unități comerciale specializate
In toate magazinele din țară a început 

vînzarea articolelor de îmbrăcăminte și în
călțăminte pentru sezonul de toamnă și 
iarnă.

Atit în maigazi-ne cît și la bazele de des
facere care aprovizionează unitățile comer
ciale se găsesc in prezent mari cantități de 
articole specifice acestui sezon.

In vederea unei mai bune desfaceri a 
mărfurilor în sezonul de toamnă, o parte din 
rețeaua comerțului de stat .va fi reprofilată 
prin crearea de unități specializate. Astfel, 
în Capitală vor funcționa ta curînd tocă 4 
magazine specializate pentru desfacerea de 
încălțăminte pentru copii, două magazine 
pentru desfacerea de confecții bărbătești și 
de damă, precum și unități specializate pen
tru desfacerea de radiouri, ceasornice, arti
cole fotografice etc.

Specializarea unităților va fi extinsă In 
cursul acestui sezon și în țară. Noi unități 
sDccializate pentru desfacerea confecțiilor vor 
fi deschise în curînd la Timișoara, Plorș-tv și 
Cluj.

(Agerpres)

Faza regională a concursului 
echipelor de teatru

LUGOJ. — Simbătă a început la Lugoj, 
faza regională a concursului echipelor de 
teatru și brigăzidexr artistice de agitație ale 
căminelor culturale, colțurilor roșii din 
gospodăriile agricole colective și caiselor 
raionale de cultură.

La concurs participă 19 echipe de teatru 
și 10 brigăzi artistice de agita-,io d'n 
regiunea Timișoara.

(Agerpres)

Crește familia colectiviștilor
CONSTANȚA. — Printre gospodăriile a- 

grico.e colective înființate in primăvara a- 
nuiui 1951 se numără și gospodăria agiico- 
lă colectivă „8 Mai" din comuna Cobadin, 
regiunea Constanța. In cei aproape 5 ani 
de existență, această gospodărie a crescut 
intr-un rilm viu. La inaugurare, colectiviștii 
aveau patru boi, două vaci și 20 perechi de 
cai. Astăzi, gospodăria dispune de 1.300 oi 
de rasă spancă și țigaie, 28 vaci, 229 porci, 
dintre care 57 scroafe pentru reproducție și 
1.280 de păsări. Anul trecut, din valorificarea 
animalelor, colectiviștii și-au cumpărat un 
autocamion.

Ca urmare a succeselor obținute un număr 
tot mai mare de țărani muncitori, convinși 
de avantajele muncii în comun, au intrat 
în rîndul colectiviștilor. Astfel, de la 163 
familii cu 1.600 hectare, astăzi gospodă
ria numără 394 de familii dispunînd de o 
suprafață de 2.640 ha.

(Agerpres)
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Pentru înflorirea orașelor patriei noastre!

Folosim posibilitățile locale 
pentru buna gospodărire a orașului

Lucian Remus
Vicepreședinte al comitetului executiv 
al sfatului popular orășenesc Arad

Pentru continua în
florire a orașului pe 
care-1 gospodărim, co
mitetul nostru execu
tiv a continuat cu mai 
multă intensitate a
nul acesta acțiunile de gospodărire și în
frumusețare a orașului. După ce a analizat 
posibilitățile locale, ținînd seama de propu
nerile cetățenilor și ale deputation am În
tocmit un pian detailat de măsuri care ur
mau să fie înfăptuite cu mijloace proprii și 
cu ajutorul cetățenilor. Comitetul execu iv 
și-a propus în primul rind ca în afară de 
fondurile prevăzute în bugetul local să fo
losească pe scară largă toate posibilitățile 
și resursele locale.

In planul de măsuri s-a acordat o atenție 
deosebită îngrijirii parcurilor și spațiilor 
verzi, reparării străzilor și trotuarelor, elec
trificării de noi străzi, etc. Pentru realizarea 
acestor lucrări s-au luat din timp măsuri în 
vederea aprovizionării cu n.aierialele necesa- 
re și s-a stabilit ca flecare lucrare să tie 
executată într-o anumită perioadă de timp, 
ținînd seama de importanța ei. Cînd toate 
condițiile au fost asigurate și timpul a de- 
venit favorabil, munca a început. Astfel, în 
parcul „M. Eminescu", așezat lingă malul 
Mureșului, s-au executat lucrări pentru re- 
sistematizatea aleilor., Aci s-au făcut săpă
turi, s-au așezat borduri de ciment pe mar
ginea aleilor, ș-a așternut criblură, s-a se
mănat iarbă și s-au aranjat bănci noi. Lu
crări de amenajare și înfrumusețare s-au e- 
xecutat de asemenea și în alte parcuri și 
spații verzi din raza orașului.

Paralel cu aceste lucrări, s-a pavat și s-a 
continuat pavajul cu piatră brută pe străzi
le Urai,. Savu Raicu, Ceapaev, Cenov și al
tele pe o suprafață de 11.450 m,p. Folosind 
fondurile din bugetul local s-a reparat de 
asemenea asfaltul carosabil pe o suprafață 
de 9975 m.p. față de 6,000 m.p. cît prevedea 
planul.

Realizările pe care noi le-am obținut în a- 
ceastă direcție se datoresc măsurilor organ!- 
eatorice întreprinse de comitetul executiv, a- 
jutorului primit din partea deputaților și ce
tățenilor, precum și faptului că, spre deose
bire de perioadele precedente, anul acesta au 
fost atrase tn munca de gospodărire a ora
șului o serie de întreprinderi și instituții 
care ne-au ajutat să .punem în valoare resur
sele locale existente. De la început ne-am 
dat seama că fără o legătură strînsă cu ma
sele, comitetul executiv nu . va putea să-și 
ducă la îndeplinire sarcinile care-i revin. In 
cadrul unei sesiuni am discutat cu deputății 
despre sarcinile care le revin în ceea ce pri
vește gospodărirea orașului și mulți s-au 
angajat să .ne ajute. Comisiunea permanentă 
de gospodărie locală a fost îndrumată în 
6esiune să-și întocmească un plan de mun
că axat pe obiectivele propuse în planul de 
măsuri al comitetului executiv și să lupte 
pentru realizarea lui.

Unii deputat!, apreciind în mod just încre
derea care le-a fost acordată, au ținut cons
fătuiri cu alegătorii și în urma discuțiilor 
care s-au purtat au făcut propuneri prețioa'- 
6e și ne-au cerut ajutorul pentru executarea 
unor lucrări de folos obștesc. Demnă de lau
dă este activitatea deputatului Gheorghe 
Vidulescu. In urma unei ședințe care s-a ți
nut în legătură cu organizarea și reactivi- 
zarea comitetelor de stradă, el a organizat în 
strada Ecaterina Varga un comitet de stra
dă, care a desfășurat o frumoasă activitate. 
Pe baza propunerii făcute de acest comitet 
de stradă comitetul executiv a hotărît să 
treacă în planul de măsuri și repararea stră
zii Ecaterina Varga.

Importanța și ajutorul pe care-1 pot dn 
comitetele de stradă la gospodărirea orașu
lui s-a văzut mai tîrziu. Pentru lucrările 
care trebuiau executate în strada Ecaterina 
Varga, comitetul executiv s-a îngrijit doar 
de procurarea materialelor și conducerea teh
nică a lucrărilor, iar locuitorii de aci, mobili
zați de comitetul de stradă, au executat prin 
muncă și contribuție voluntară lucrări de pa
vaj pe o suprafață de 1.500 m.p. Experiența 
comitetului de stradă din strada Ecaterina 
Varga ne-a îndemnat pe noi să organizăm

Capitala Republicii Cehoslovace este In 
zilele noastre unul din marile centre muzi
cale ale lumii. In „Orașul de aur" își dau 
întîlnire, de 10 ani încoace, unii dintre cei 
mai însemnați muzicieni contemporani, în 
cadrul festivalurilor internaționale „Primă
vara la Praga", ce capătă o strălucire me
reu sporită- Marile tradiții ale muzicii na
ționale cehe, întemeiate de Smetana, Dvorjak 
și urmașii acestora înfloresc — iubite și 
continuate pe pămîntul minunat al patriei 
și în mijlocul poporului a cărui dragoste de 
frumos și sete de libertate le-a dat naștere.

In ultima vreme, solia muzicii cehe ne-a 
fost adusă adesea de muzicieni talentați — 
dirijori, soliști, ansambluri de cameră — 
primiți cu mare căldură de publicul nostru. 
Vizita la noi a „Filarmonicii cehe" înseam
nă însă cel mai important eveniment tn re 
lațiile artistice dintre cele două țări prie
tene, cu atît mai mult cu cît e du
blată și de călătoria Filarmonicii noastre 
„George Enescu" la Praga și în principalele 
orașe ale Republicii Cehoslovace.

„Filarmonica ceha" se afirmă astăzi ca o 
formație- simfonică de valoare mondială la 
a cărei faimă contribuie nu numai festiva
lurile anuale „Primăvara la Praga", dar și 
înregistrările ,pe discuri „Supraphon" ce per
mit iubitorilor de muzică din toate colțurile 
lumii să audă sonoritatea minunată a 
acestei orchestre.

In procesul de afirmare hotărîtă a cultu
rii naționale, în pofida asupririi și influente
lor străine, apariția oarecum tîrzie a primei 
orchestre simfonice cehe, a marcat, la sfîr- 
șiiul veacului trecut, o dată importantă. Nu
cleul ansamblului l-a format orchestra „Tea
trului național" din Praga, a acelei institu
ții. pe care Smetana o transformase într-o 
adevărată citadelă a luptei patriotice pentru 
triumful muzicii cehe.

Luind ființă — cu concursul lui Antonin 
Dvorjak — care a dirijat primul concert — 
în scopul nobil al ajutorării artiștilor bă- 
trini și bolnavi, lipsiți pe atunci de orice 
sprijin material, orchestra a putut, după 
cinci ani de la prima ei apariție în public, 
(1896) să se constituie ca un ansamblu 
simfonic de sine stătător. Grelele condiții 
materiale cu care a avut de luptat „Filar
monica cehă" din primii ani ai existenței 
ei au putut fi înfrînte numai grație devo
tamentului și abnegației membrilor ei, pre 
cum și a talentului unor dirijori ca Ludo
vic Celansky, Oscar Nedbal și Vilem Ze- 
manek. Prin neobosita activitate de 25 de 
ani a lui Vaclav Talich, care a preluat con
ducerea Filarmonicii după primul război 
mondial, orchestra și-a desăvîrșit neîncetat 
măiestria și și-a lărgit In același timp reper

și alte comitete de 
stradă în cartierul 
Grădiște, la Ara.ui 
Nou și aliere, care 
și-au propus sa ne a- 
jule în eiec.umea 

unor lucrări de folos ooșresc.
O altă metodă pe care noi am foiosil-o și 

și-a dovedit practic eficacitatea este coiaoo- 
rarea cu in.repiitidenie repumicane și de in 
leres local. Corqitetul execuav a uiscuiat inca 
din timpul iernii cu conaucerhe acestor in 
trepnnaeri și a analizai posiQiliiațite care 
există ca ele să con a i ou k- pi.n u. e.ne -mj 
loace ia ouna gospodărire a orașului. In a- 
lara de faptul că unele intrepr.naeh ingri- 
jes-c spatiile verzi dm apropierea ior, cum e 
cazu> uzmeior ,,oO Dt-Ccmone", multe au. lua. 
suu ocrotirea iOr diierile parcuri și spații 
verzi și se îngrijesc de menținerea curățeniei 
și înirumusețarea unor străzi. As.liei parcul 
,Triurm“ a fost amenajat și ingnjit de mun
citorii, tehnicienii și luncționarii de la CbR. 
Comitetul executiv a pus la dispoziția intre 
prinderilor flori din grad.na proprie, iar a- 
cestea ie-au piantat prin muncă voluntară in 
parcuri și in pe.uzele amenajate pe margmea 
străzilor. As.iel parcul din piața Sirbeasca 
este amenajat și ingrijit de fabrica de zahăr 
Întreprinderile „7 Noiembrie",, „30 Decem
brie", „Gh. Dimitrov", „Mureșul” și altele 
au amenajat și îngrijesc peluzele cu flori de 
pe marginile străzii Calea Aurel Vlaicu. Pe 
margirtea străzii Mucius Scaevola, eare a fost 
pavată anul trecut cu sprijinul fabricii Teba, 
s-au amenajat anul acesta frumoase peluze 
de flori tot cu concursul aces.ei întreprinderi 
și al cetățenilor. Colaborarea cu diverse în
treprinderi a .ost unui dintre iactorij care au 
contribuit la realizările obținute. Ea s-a ma 
nifestat și sub alte forme ca : sprijin in u- 
nele cazuri cu mijloace de transport și valo
rificarea unor materiale cum e zgura.

La buna gospodărire a orașului, o contri
buție serioasă a adus și. întreprinderea co
munală Arad, care lucrează sub directa con 
ducere a sfatului popular orășenesc. Aceasta 
întreprindere a. confecționat cu mijloace pro
prii vagoane de tramvai, aducînd astfel un 
aport serios la îmbunătățirea ■'. transportului 
în comun și a asigurat continuu, curățirea 
străzilor și ridicarea la timp a gunoaielor.

Buna gospodărire a orașului este o probie 
mă complexă, care cere eforturi atît din par
tea comitetului executiv, cît și din partea fie
cărui locuitor al orașului. Pentru procurarea 
materialelor necesare la diferite lucrări, noi 
am căutat să valorificăm resursele existente. 
Astfel, pentru diverse lucrări de reparații am 
valorificat nisipul dip Murșș, iar celelalte 
materiale s-au procurat în mare majoritate 
din regiunea noastră. Pe aleile din parcuri 
și chiar pe trotuoarele din diferite cartiere 
mărginașe s-a cărat sgură de la uzina elec
trică și de la Gara Mare, O sursă importan
tă pentru mărirea volumului de lucrări au 
constituit-o economiile de materiale și ma
noperă realizate printr-o organizare mai bu- 
r.ă a lucrărilor executate.

Din economiile realizate s-au confecționat 
borduri din ciment pentru aleile din parc 
și s-a asigurat cea mai mare parte din ma
terialele necesare pentru executarea unor 
lucrări peste plan în străzile Tudor Vladi- 
mirescu și Abatorului.

Ar fi greșit să se creadă că în orașul nos
tru problema bunei gospodăriri a fost pe 
depli'n rezolvată. Cerințele oamenilor sînt în 
creștere și gusturile lor pentru ceva mai a- 
trăgător și mai frumos se dezvoltă de la o 
zi la alta ; comitetul executiv mai are de 
aceea încă multe de făcut.

Dacă în unele direcții noi am făcut pro
grese simțitoare, n-am ajuns încă să avem o 
legătură strînsă cu toți deputății. Noi n-am 
reușit-să-i activizăm pe aceștia .ca să țină o 
legătură strînsă cu alegătorii și să se a- 
dreseze cu încredere comitetului executiv 
pentru orice problemă de folos obștesc. Co
mitetele de stradă care ar putea să ne fie 
de un real folos în ceea ce privește gospo
dărirea orașului, s-au organizat tîrziu și 
parte din ele nici acum nu desfășoară o ac
tivitate deosebită. Cunoscînd aceste lipsuri, 
comitetul executiv a hotărît să întărească 
legătura cu masele ș; să folosească toate 
posibilitățile locale pentru gospodărirea cu 
grijă a orașului și înfrumusețarea lui.

---------------------------------------- CRONICA MUZICALĂ --------------------------Concertele Filarmonicii cehe
toriul, interpretînd alături de lucrările com
pozitorilor cehi — a căror popularizare re
prezintă baza activității ei artistice — și 
capodoperele clasicilor universali. „Filarmo
nica cehă" e îni același timp o neobosită pro
pagatoare a muzicii contemporane, aiiîn- 
du-se întotdeauna în pas cu dezvoltarea de 
fiecare zi a artei muzicale din zilele noastre. 
Răsplătită pentru marile ei realizări artis
tice cu premiul de stat de gradul 1 pe anul 
1954, orchestra primește tot sprijinul din 
partea regimului democrat-popular, care o 
consideră pe drept cuvînt ca o adevărată 
mindrie națională și face totul pentru con
tinua dezvoltare a posibilităților ei.

Primele două concerte date la noi în țară 
— stmbătă 17 și duminică 18 septembrie, — 
în sala Ateneului R.P.R. au înfățișat publi
cului Capitalei, venit în număr mare să par
ticipe la această atît de interesantă deschi
dere de stagiune, resursele artistice com
plexe ale „Filarmonicii cehe" și ale diri
jorilor ei permanenți.

Realizările orchestrei se bazează pe o ad
mirabilă disciplină de ansamblu. impună
toare prin numărul mare al orchestrantilor. 
„Filarmonica cehă" e un „aparat de precizie" 
în mina dirijorului, prin sudura perfectă ce 
există intre compartimentele instrumentale, 
prin omogenitatea superioară a execuției. 
Conștiinciozitatea, conștiința răspunderii ar
tistice e întipărită pe fata fiecărui orches- 
trant, care, integrîndu-se în concepția ge
nerală de ansamblu, e în același timp stă- 
pîn pe resursele sale artistice, dobîndite 
printr-o pregătire temeinică. Acest nivel 
profesional înalt al instrumentiștilor cheză- 
șuieșțe unitatea orchestrei, acea „respirație 
unică" care e caracteristică formațiilor sim
fonice de clasă. De remarcat e însă făptui 
că înăuntrul acesteia, diferitele grupe in
strumentale își păstrează individualitatea, a 
cărei evidențiere, în cursul execuției, pro
voacă mari satisfacții artistice ascultătoru
lui. Se remarcă, de pildă, expresivitatea și 
suplețea de frazare neobișnuită ale primu'ui 
fagoțist, fantezia artistică și spontaneitatea 
flautiștilor, căldura sonoră a grupului de 
zece contrabasiști. Sonoritatea alămurilor 
orchestrei e deosebit de frumoasă, amplă și 
strălucitoare fără a fi niciodată dură sau 
țipătoare, nici în cele mai impresionante 
„fortissime". Ouată mai mult am pulul ad
mira vestita măiestrie a suflătorilor cehi și

DOI OAMENI SE ÎNFRUNTĂ
l-am cunoscut pe amîndoi. La înfățișare 

seamănă leit unul cu altul. Poartă aceleași 
straie, de obicei un costum vechi, ponosit 
pe alocuri, o pălărie cu borurile întărite de 
praf și ploaie, bocanci nici prea buni, nici 
prea răi. Au același nume : Ion Laza, ace- . 
eași ocupație : piugăria ; tocmesc in același I 
sălaș : o căsuță micuță care numără aproa
pe 100 de ani. Căsuța asta se află in rînJ 
cu altele pe una din ulițele comunei Reme- 
tea Mare din regiunea Timișoara.

Ce-am putea să mai spunem despre 
acești oameni ? Vtrsta ? Da, și asia e im
portant. Unul are 57 de ani, celălalt o tînăr, 
Hnăr de tot. A, stai... e o contradicție după 
cit se vede. Unul are 57 de ani, celălalt e 
tînăr, iar la Înfățișare — după cum am 
spus mai sus — seamănă leit. Nu-i așa 
că-i curios? Dar asta nu e nimic pe lingă 
alte curiozități, Ce-o să ziceți bunăoară dacă 
o să vă spunem că acești oameni au un 
singur fecior anume pe Ion Laza (iar același 
nume) și... o singură soață, pe tușa Elena.

Pentru început:
să rezolvăm cîteva încurcături
Ei, și acum fiindcă cunoaștem oarecum 

biografia eroilor noștri să trecem la fondul 
problemei. Fondul problemei constă într-o 
discuție îndelungată pe care o poartă cei 
doi. Ca să vă dați seama cum vine treaba 
o să reproducem cît mai exact discuția asta. 
Mai înainte însă e bine să amintim că dis
cuția despre care e vorba nu e ca oricare 
alta. E o discuție... cum să spunem noi nici 
înverșunată, nici domoală. E un fel de cear
tă. Dar nici cuvîntul ăsta „ceartă" nu-i po
trivit. Oamenii aceștia nu s-au certat vreo
dată. Mai exact am putea spune că ei se 
înfruntă. Da, așa-i mai bine zis. S-au în
fruntat și se înfruntă încă.

Mai trebuie să stabilim ceva. Cum o să-i 
numai pe oamenii noștri în cele ce urmea
ză. Ion Laza li-i numele la amîndoi. Cum o 
să-i deosebim atunci pe unul de celălalt. Iaca 
o încurcătură. Și ce încurcătură ? Aceleași 
straie, aceeași înfățișare. Mai deosebește-i 
dacă poți. Dacă ar fi copii le-am .pune fun- 
dulițe de culori deosebite și atunci ar fi mult 
mai ușor. Dar așa cum să procedăm ? 
încurcată treabă. Ei, dar stai avem totuși 
o scăpare. Ion Laza care vasăzică îi cheamă. 
Deci cînd va fi vorba de amîndoi, în gene
ral, o să-i numim așa cum se aude: Ion 
Laza, iar cînd o fi nevoie să-i deosebim pe 
unu! de celălalt o să spunem Ion Laza cel 
bătrîn. Pe scurf „bătrînul". Și Ion Laza cel 
tînăr. Pe scurt „tină-ul"

în căsuța lui Ion Laza 
s-a pornit discuția...

Discuția dintre cei doi a pornit în primă
vară. Era în toiul campaniei de însămîntări. 
Ploile se t'neau lanț. Treburile se aglome
rau. In acea perioadă de muncă încordată 
pe ogoare, a fost ales un nou președinte la 
sfatul popular al comunei Remetea Mare. 
Noul președinte tov. Nicolae Arbai cu aju
torul deputaților și al celorlalți oameni din 
sat s-a apucat serios de treabă. Și munca 
mergea strună. Nu numai că însămințările 
și celelalte lucrări agricole se efectuau la 
timp da.r în aceeași vreme președintele sfatu
lui dimpreună cu moș Traian jurdea, cu Vic
tor Balog, și cu alți oamenf'ă’u pus la cale 
înființarea unei gospodării colective în comu. 
nă, Inițiativa asta s-a făcut auzită în tot 
satul. Oamenii o comentau. Fiecare în 
felul lui. Firește că și în căsuța în. care lo
cuiesc oamenii noștri — Ion Laza — se 
discuta despre asta.

Ion Laza: Auzi femeie, se face gospodărie 
colectivă și la noi.

Tușa Elena răspunse dezinteresată: Ei și 
ce. Să se facă. Dar totuși nu cred. A mai 
fost vorba de asta și în alte rînduri.

Ion Laza: Da, a mai fost vorba și*nu s-a 
făcut. Dar acum poate că o să se facă.

Tușa Elena: Să se facă, ce-i treaba noa
stră ?

Ion Laza: Nu-i treaba noastră dar o să 
fim pe semne întrebați. „Ei voi ce faceți vă 
dați cu colectivul ori rămîneți pe de lături". 
Și atunci trebuie să răspundem într-un fel: 
da ori ba. Tu ce zici ?

Tușa Elena: Ia te uită, el nu zice nici da 
nici ba și mă întreabă întîi pe mine. Da 
zi tu întîi că de, om ești, și-ai umblat mai

Alfred Hoffman

nu mică ne-a fost bucuria cînd am putut 
recunoaște în rîndurile orchestranților figu
rile unor prieteni mai vechi — membrii an
samblurilor de cameră care ne-au vizitat în 
anii trecuți.

In primul concert, „Filarmonica cehă" a 
fost dirijată de Karel Sejna, directorul artis
tic adjunct al orchestrei și unul din cei mai 
înflăcărați propagatori ai muzicii patriei 
sale. El a prezentat pentru început simfonia 
nr. 38, în re major de Mozart, lucrare deose
bit de dragă poporului ceh, deoarece marele 
maestru clasic o scrisese în preajma plecării 
sale la Praga, oraș unde a cunoscut cele mai 
răsunătoare succese ale carierii sale. Simio 
nia a fost redată într-un stil sobru, cu.o mare 
precizie ritmică și pe alocuri, îndeosebi în fi
nal, chiar cu vervă. Transparența sonoră rea
lizată a permis urmărirea cît se poate de cla
ră a țesăturii partiturii mozartiene, care a a- 
părut în toată perfecțiunea ei. Se poate spu
ne însă că specificul creației lui Mozart din 
ultima perioadă a activității sale de simfo- 
nist, accentuarea contrastelor dramatice, al
ternantele uneori sfîșietoare de lumină și 
umbră, n-au fost pe deplin reliefate. O mai 
mare tensiune emotivă în introducerea lentă 
a primei părți, precum și un sentiment poe
tic mai adine în andante ar fi ridicat, cre
dem, execuția întregii simfonii la un nivel 
artistic și mai înalt.

Din creația lui Josef Suk — unul din prin
cipalii discipoli și continuatori ai lui Dvorjak, 
— ne-a fost prezentată suita simfonică „Po
veste" opus 16, alcătuită din fragmente ale 
muzicii de scenă scrisă în 1897 pentru repre
zentarea basmului slovac „Raduz și Mahu- 
lena", dramatizat de poetul Julius Zeyer. E 
o muzică plăcută, bogată în melodii, avînd 
mai ales darul de a ne evoca acțiunea see. 
nică, a-1 cărei miez îl formează opunerea din
tre sentimentele curate ale celor doi îndră
gostiți și ura vrăjmașă a întunecatei regine 
Runa. Arpegiile unduioase ale harpelor, vo
cea catifelată a corului, au creat în prima 
parte acea atmosferă caracteristică de po
veste, în timp ce în final a fost subliniată 
încleștarea d:ntre întruchiparea muzicală a 
blestemului Runei — la alămuri — și cea

Cum a devenit Ion Laza 
colectivist

mult prin lume. (In timpul primului război 
mondial Ion Laza a cuireerat Austria și Ita- 
iiâ, iar după cel de al doilea război mondial 
a cutreerat mai multe comune din raionul 
Timișoara tn calitate de vizitiu la S.M.T. 
Remetea).

Bătrînul: Da, am umblat mai mult. De 
asta stau și mă gindesc. Trăim de at.ția ani 
și rău n-o ducem. Pămînt avem. Din cele 
cinci hectare două am dat feciorului. Cu trei 
hectare o scoatem noi la capăt. Că vorba 
ceea nici părinții n-au avut mai multă stare 
și totuși au trăit și ei.

Tușa Elena : Au trăit ei, am trăit după 
cum se vede și noi. Cum am trăit numai 
Dumnezeu știe. Dar acum nu-i vorba de asta 
Ce facem cu colectiva ? Da ori ba.

Bătrînul: Eu zic să ne vedem de treabă 
Să așteptăm să intre alții îniii și să vedem 
cum vor scoate-o ei Ia capăt.

Și oamenii au așteptat. Zilele se scurgeau 
una după alta. La Remetea campania însă- 
mînțărilor se terminase. începeau celelalte 
munci : plivitul și grăpatul păioaselor, iar 
pe alocuri prășitul. Perioada ploilor se pre
lungea. In timpul cît nu se putea lucra la 
cîmp oamenii se adunau și discutau despre 
organizarea gospodăriei colective. La sfa
tul popular comunal se și ținuseră trei șe
dințe : cu deputății, cu președinții comitete
lor cetățenești și cti organizațiile obștești. 
Deputății comunali Ștefan Păun, Moise Mil- 
ten și alții au organizat consfătuiri cu ale
gătorii din circumscripțiile electorale. La 
aceste adunări se discuta ceasuri în șir de
spre formarea gospodăriei agricole colective. 
In acest scop se și formase un comitet de 
inițiativă. Secretar al acestui comitet a fost 
pus Matei Becheși. 13 familii de țărani mun
citori au făcut deja cereri pentru formarea 
gospodăriei colective.

Grea cumpănă!
Acasă la Ion Laza.
Tușa Elena: Ai auzit? S-a înscris și Be

cheși la colectiv. S-a și cocoțat secretar,
Bătrînul: Da, așa merg treburile. Asta 

are sînge de chiabur in el și caută sa se 
ridice. Dar la colectiv nu cred să facă treabă 
Poate a intrat anume ca să încurce ițele.

Tușa Elena : Se vede treaba că pentrti 
asta a intrat. El are rîșnița lui (un fel de 
moară mică) și s-a obișnuit sa trăiască fără 
trudă multă. Acum caută și el unde-i mai 
bine. Numai de n-ar încurca ițele, vorba ta.

Tînărul: Ar trebui să ne interesăm totuși 
despre problema asta. Dacă e om de treabă 
să intre laolaltă, dacă nu să-și vadă de rîș
nița lui.

Bătrînul: Dar ce ne interesează pe noi 
Lasă-i în pace. Noi să ne vedem de-ale 
noastre.

Tînărul: Poate că ne interesează. Stau și 
mă gîndesc : ce-ar fi dacă am intra și noi 
in colectiv deodată cu ceilalți?

■Bătrînul: (Stă pe gînduri. Iși amintește 
de viata lui. Rău de tot n-a dus-o. A avut 
bucățica lui de pămîr)t, a mai lucrat și la 
alții și a scos-o la capăt). Cum să intrăm? 
Dacă treburile la colectivă vor merge prost 
și Vom pierde și ceea ce avem ? Nu, mai 
bine să stăm pe loc.

Tînărul (ginditor și el). Dar viată a fost 
asta pe care am dus-o? In curte n-am avut 
niciodată măcar o coadă de vacă. Cînd am 
cumpăra! odată un cal a trebuit după scurt 
timp să-l vindem, să luăm leacuri pentru 
băiat care se îmbolnăvise. Acum uite iar 
ne trebuie bani. Casa e veche și trebuie 
musai reparată. De unde cărămizi, de unde 
grinzi și cîte altele ? Și cînd te gîndești că 
în alte sate colectiviștii și-au făcut case noi. 
Dacă ne-am înscrie poate la anul vom pulea 
repara măcar casa. Ei ce zici femeie ?

Tușa Elena : Păi n-ai zis tu adineaori Să 
mai stăm ?

Greutățile începutului
Treburile cu înființarea gospodăriei colec

tive la Remetea Mare nu merg chiar pe 
roate. Oamenii se conving greu. Au tncă 
multe îndoieli. Nicolae Fleșeru a făcut într-o 
seară cerere de înscriere. A venit însă a 
doua zi la sfatul popular și și-a retras cere
rea. Comitetul de inițiativă a început să se 

luminoasă a dragostei — la coarde și solo 
de vioară. Cea mai mare participare din par
tea ansamblului a cunoscut-o însă interpre
tarea părții a <foua a suitei, — la polka — 
în care ritmul tradiționalului dans ceh zu
grăvește viitoarea veselă a unei petreceri 
populare. Aci, ca și mai tîrziu în scherzoul 
simfoniei de Dvorjak ori în „Dansurile slave" 
acordate ca supliment Ia program — s-a 
simțit cît de apropiate stnt intonațiile muzi
cii populare cehe de sensibilitatea artistică 
a instrumentiștilor și dirijorului. A fost as
cultată cu mult interes simfonia în re minor 
opus 70 de Dvorjak, puțin cunoscută publicu
lui nostru. Deși poate nu atît de originală 
ca simfonia în mi minor — influența lui 
Brahms făcîndu-se aici puternic simțită — 
această lucrare e valoroasă prin faptul că 
dezvăluie resursele dramatice ale geniului 
clasicului ceh. „Se aud în ea — scrie Ota- 
kar Sourek, cel mai de seamă comentator al 
lui Dvorjak — acordurile revoltei mîndre, 
care pare să deștepte toate forțele subconști- 
ente ale dîrzeniej și nesupunerii, proprii lo
cuitorilor din sudul Boemiei." Interpretarea 
„Filarmonicii cehe" a subliniat intr-adevăr 
suflul eroic al simfoniei, imprimîndu-i o mă
reție de sentiment care a mers culminînd 
către final. Cu atît mai fermecătoare au fost, 
prin contrast, episoadele lirico-descriptive, e- 
vocatoare ale naturii cehe, ca de pildă secți
unea centrală a scherzoului, unde am admi
rat din nou plasticitatea neîntrecută a cîn- 
tului suflătorilor.

Dacă primul concert a fost dedicat in deo
sebi muzicii naționale cehe, cel de al doilea 
â arătat resursele orchestrei în tîlmăcirea 
unor lucrări de bază ale repertoriului uni
versal. De data aceasta bagheta a fost pre
luată de Karel Ancerl, directorul artistic al 
„Filarmonicii cehe", dirijor de reputație in- 
temațională, cunoscut publicului nostru in-că 
de acum cîțiva ani. Realizările artistice au 
mers de a.stă dată m'nă în mînă cu desfă
șurarea, programului, afiindu-și adevărata 
încununare în finalul concertului. Simfonia 
a IlI-a în fa major de Brahms a fost execu
tată cu limpezime — în pofida unor oarecari 
ezitări și mici decalaje mai cu seamă n pair
tea întîia; dirijorul a evitat îmbicseala ori 
estomparea prea mare a sonorităților, care 
fac adeseori greoaie execuțiile lucrărilor ma
relui simfonist german. In același timp însă 
unii tempi prea mișcat! — în partea a treia 

intereseze de sediul pentru viitoarea gos
podărie. Intimpină greutăți peste greutăți. 
Cereri pentru colectivă sînt puține: nici 
douăzeci. Se spune ' că Matei Becheși 
ti îndeamnă pe oameni să intre la 
colectiv. D.ar asta o face numai la 
adunări. In alte ocazii însă îi sfătuiește să 
nu se încurce că n-o să se facă mare brîn- 
ză cu colectivul. Victor Balog și Gheorghe 
Julan care s-au înscris printre primii în gos
podărie merg djn.casă în. casă și-i îndeamnă 
pe oameni să le urmeze exemplul. Au fost 
și la Ion Laza. Omul i-a ascultat apoi le-a 
spus că mai stă să se gîndească.

Cînd au plecat cei doi în căsuța lui Ion 
Laza au început iar discuțiile.

Tînărul: Ce să mai așteptăm? Trebuie să 
ne înscriem de pe acum. Am văzut eu cum 
o duc colectiviștii. La Beșenova Nouă 50 
dintr-ai lpr și-au cumpărat biciclete, 40 și-au 
cumpărat aparate de radio, unii și-au făcut 
case noi. Asta înseamnă că au belșug.

Bătrînul: Dar e greu al naibii. Toți oa
menii se frămlntă. Chiar cuscrul Lazin a zis 
să mai așteptăm pînă s-o întoarce băiatul 
din cătănie.

Tînărul: Și ce-o să cîștigăm dacă o să 
așteptăm ? Cu ceea ce avem n-o să putem 
măcar să ne reparăm casa. Și vezi e așa 
de veche că n-o s-o mai ducă mult.

Bătrînul: Cînd stai și te gîndești n-ar 
trebui să ne grăbim totuși. Nu auzi ce 
spune Becheși care e în comitet, dragă 
doamne. Să mai așteptăm, să mai aștentăm.

Tînărul: Dar Becheși e cu două fete. EI 
urmărește pe semne ceva. Ar trebui să afle și 
cei de la sfat ce le șoptește el oamenilor.

Bătrînul: Dar ce, asia-i treaba noasră? 
Lasă-i să se descurce și singuri.

In lupta pentru făurirea colectivei s-a mai 
petrecut un eveniment: Matei Becheși a 
strigat în gura mare că se retrage din co
lectiv. Da, el care s-a înscris printre cei 
dinții. Zice că n-o să se facă treabă serioasă 
cu colectiva la Remetea Mare. Doamne ce 
mai om I E nehotărîl sau poate vrea să 
încurce lumea ?

După ieșirea lui Becheși numărul cererilor 
a crescut la 29. Puțini s-au înscris dar se 
poate porni la drum.

Cea din urmă discuție
In casa lui Ion Laza discuții serioase. Să 

le ascullăm.
Ion Laza : Trebuie să hotărîrn într-un fel 

Ne însriem ori nu ne inscr.em ?
Tînărul: Trebuie să ne înscriem și să por

nim cu încredere. Putem să facem de pe 
acum zile-muncă. Numai așa o să săltăm 
din greutăți.

Bătrînul: Dar dacă pe ogorul mare al 
colectivei nu se fac roade ? Ce-o să facem 
la anul ? Și unde mai pui că e multă sără
cie la început. Pămînt s-a adunat el dar ate
laje mai de loc. Cu ce să no-noști ?

Tînărul: Ia amintește-ți ce spunea tovară
șul Dumitru Maci, președintele colectivei 
de la Cărpiniș. Tot așa cu sărăcie au pornit 
și ei. Și acum ai văzut cîte acareturi au ?

Bătrînul: Dar ce-ar fi dacă mai așteptăm 
Încă un an.

Tînărul: De ce să așteptăm? Cînd o să 
reparăm casa ?

Bătrînul: Să așteptăm să vină feciorul din 
cătănie.

Tînărul: Cred că-i mai bine să-i scriem 
lui acolo și să-i dăm de veste că ne-am 
făcut colectiviști.

Și Ion Laza cel tînăr luă o carte poștală 
de pe policioară și se apucă să însăileze pri
mele rînduri.

★
Zilele au trecut. La Remetea s-a terminat 

secerișul și treierișul. Au început muncile de 
toamnă. La un capăt al salului tractoarele 
S.M.T.-ului au arat peste 100 de hectare lao
laltă. Aici se vor face însămînțările de toam
nă tot laolaltă cu mașina în rînduri dese. 
Oamenii au și pregătit sămînța. Dacă nu ne 
c:ede(i puteți să mergeți acolo și să vedeți. 
Și dacă mergeți cumva într-acolo să nu vă 
obosiți și să-i căutaji pe Ion Laza cel bătrîn 
sau pe Ion Laza cel tînăr. Oricît vă veți 
strădui n-o să-i găsiți. La Remetea Mare 
nu-i de altfel decît un singur Ion Laza. Ion 
Laza colectivistul. Pe acesta dacă vă intere
sează îl găsiți la gospodăria agricolă colec
tivă „A Xl-a aniversare a eliberării".

Muncește acolo de zor alături de celelalte 
32 de familii de țărani colectiviști.

D. TARNAUCEANU

— precum și lipsa, pe alocuri, a duioșiei și 
patetismului, nu ne-au dat în măsura sufi-' 
cientă imaginea complexă, răscolitoare și 
frămîntată a muzicii lui Brahms.

In fruntea orchestrei pe care o conduce cu 
autoritate, Karel Ancerl ne-a oferit apoi o 
tîlmăcire de o marcată originalitate a celor 
trei schițe simfonice, „Marea" de Claude 
Debussy. Sezisînd evoluția, stilului simfonic 
matur al compozitorului francez către o mai 
mare pregnanță a imaginilor, către coobururi 
melodice mai clare, dirijorul nu s-a oorit 
îndelung asupra' rafinamentelor armonice sau 
orchestrale, ci ai subliniat linia generală a 
lucrării, imprimînd desfășurării muzicale un 
accentuat dinamism Sonoritățile au fost 
limpezi, arunclnd o lumină puternică asupra 
țesăturii orchestrale, iar crescendoul gradat 
cu măiestrie către sfîrșitul lucrării a deștep
tat entuziasmul publicului, E adevărat însă 
că marea, în nesfîrșituil joc al undelor ei 
niciodată liniștite, oferă o varietate infinită 
de aspecte și culori a căror prezență in 
muzica lui Debussy s-ar fi cuvenit subliniată 
cu mai multă diferențiere a nuanțelor or
chestrale.

Acolo unde intențiile dirijorului, concreti
zate grație măiestriei orchestrei, au pătruns 
în adîncui! creației compozitorului, rezulta
tele au fost intr-adevăr excepționale. E cazul 
interpretării „Tablourilor dintr-o expoziție" 
de Mussorgski, în versiunea orchestrală ai 
lui Ravel, care a fost realizarea artistică cea 
mai desăvârșită oferită de oaspeții cehi. Fru
musețea detaliului s-a îmbinat aci in chip 
armonios cu organ ici ta tea redării întregului 
De aceia; ne amintim cu tot atîta plăcere dc- 
puritatea admirabilă cu care au fost redate 
episoadele în stil de coral rus ale „piome- 
nadelor" dintre diferitele tablouri, de intensa 
expresivitate a ciutului saxofonului și fago
tului în „Vechiul castel"., de excepționala 
virtuozitate orchestrală ce ne-a redat in chip 
plastic forfota „Bîlciiului din Limoges", ca 
și de ritmul îndrăcit al tabloului „Baba 
Iaga“. Și atunci cînd din pasajele furtu
noase ale coardelor s-a înăiltat tema măreață 
a „Porții Kievului", publicul a înțeles în- 
tr-adevăr semnificația întregii lucrări pe 
care aceasta o încorona.

Răspunzînd entuziasmului publicului, 
orchestra și dirijorul au oferit ca supliment, 
după un „Dans slav" de Dvorjak, o execuție 
a celebrei uverturi „Mireasa vîndută" de 
Smetana, ce va rămîne de neuitat in amin
tirea noastră datorită fineții, vervei și humo 
rului care a întregit perfecta realizare teh
nică. Nu se putea închipui o mai frumoasă 
încheiere pentru cele două concerte care ne 
fac să dorim să-i revedem cît de curînd în 
mijlocul nostru pe minunății muzicieni ai' 
„Filarmonicii cehe".

Microscoape romînești

Ca urmare a dezvoltării industriei 
optice din țara noastră laboratoarele 
întreprinderilor și instituțiilor de stat 
au posibilitatea să-și procure un nu
măr sporit de instrumente și aparate 
optice.

In clișeu : La fabrica LO R. din Ca
pitală, după un. ultim control micro- 
scoapeie fabricate aici vor fi expediate 
unităților sanitare și magazinelor de 
stat.

Foto: AGERPRES

Credite pe termen lung
Colec ivistul Dionisie Bălan din comuna 

Satu Mare, raionul Rădăuți este știut de to
varășii săi de muncă ca un gospodar chib
zuit. El dorea de mult să aibă o locuință 
proprie.

Bucuria îndeplinirii acestei dorințe el a 
simțit-o din plin, de curind, la inaugurate^ 
noii șale locuințe, construita cu ajutorul cre
ditului de stat pe termen lung, acordat prin 
Banca Agricolă din Rădăuți. Credite asemă
nătoare, a cîte 25.000 lei, pentru construirea 
de locuințe au mai pr.mil d? asemenea un 
număr de 21 cetățeni din cuprinsul raionu
lui Rădăuți.

Dar nu numai atit. 270 țărani muncitori 
din raion au primit importante sume de 
bani, pentru procurarea de animare de rasă. 
Țărani muncitori ca Mircea Zaharia din 
comuna Dornești, Vasile Cazacu din Bădeuți 
și alții au acum în , gospodăriile lor vite 
frumoase.

Credite între 4.000—10,000 lei au fost a- 
cordate și unul număr de 120 cărăuși pentru 
cumpărarea de cai, căruțe și harnașamente. 
Astfel cu cei 10.000 'lei lunii, cărăușul Tra
ian Băncescu din comuna Dornești și a fosil 
doi cai, o căruță și două perechi de hamuri, 
iar cărăușul Ion Băltej din comuna Bilca 
și-a cumpărat un cal.

Și gospodăriilor colective din raza raionu
lui Rădăuți li s-au dat bani cu împrumut 
prin Bpmca Agricolă. Pînă .în prezent 16 g„s- 
potlării agricole colective au primit supia de 
.">00.000 lei cu care-și vor procura animale 
de rasă și mașini agricole.

OCTAVIAN CRAMARCIUC 
Corespondent voluntar.
--O— ■

Ciclu de filme cu ocazia 
aniversării F. S. M.

Consiliul Central al Sindicatelor ți Mi
nisterul Culturii organizează de la 3—9 
octombrie un ciclu de filme în cinstea celei 
de a 10-a aniversări a Federației Sindicale 
Mondiale. In București, ciclu) de filme vu 
fi prezentat la cinematograful „Maxim 
Gorki". Cu acest prilej vor, rula filmele 
„Cîntecul fluviilor", „Maclovia", „Neamul 
Jurbinilor", „Răsare soarele", „Salariul 
groazei", „Doi acri de pămînt"'șl „încărcă
tură periculoasă". Aceleași filme vor fi pre
zentate și la Clubul C.F,R.-„Grivița Roșie" 
între 4—10 octombrie.

Ciclul de filme in cinstea celei de a 10-a 
aniversări a F.S.M. va fi organizat și tn 
țară le cinematografele din orașele Ploești, 
Constanta, Hunedoara, Petroșani, Rsșițâ, 
Iași, Moinești, Orașul Stalin, Cîmpia Turtii, 
Baia Mare, Arad și Timișoara,

-O-'

Crescătoarele de păsări
BACAU (de la corespondentul nostru). — 

Din inițiativa comisiei de femei de pe lin
gă comitetul executiv al sfatului popular re
gional Bacău, iarna trecută au fost organi
zate consfătuiri ale femeilor fruntașe în 
creșterea păsărilor, viermilor de mătase și 
cultivarea legumelor în comune și cartierele 
orașelor și consfătuiri raionale In Bacău și 
Moinești la care au participat peste 11.000 
de sătence și gospodine. La aceste consfătu
iri s-au luat angajamente care totalizează 
creșterea a 4.000.000 păsări în acest an pe 
întreaga regiune.

Pornind la traducerea în viată a angaja
mentelor, tărăncile muncitoare cresc in pre
zent numeroși pui de păsări de curte. Să- 
teanca Agripina Severin din comuna Odo- 
bești, raionul Bacău, crește 140 pui de 
curcă, 60 boboci de rață și 70 pui de găină. 
Aneta Frăteanu din aceeași comună crește 
80 boboci de gîscă, 120 de rață și 90 pui de 
găină.

Un sprijin important au primit crescătoa
rele de păsări din regiune prin livrarea de 
pui de la incubatoarele statului. Peste 2800 
femei din regiune au primit de la incuba
toare 25.000 pui. Numai în raioanele Bacău 
și Piatra Neamț s-au livrat J9.000 pui de 
rasă.

Țăranii muncitori vizitează 
Întovărășirile agricole

CLUJ (de Ia corespondentul nostru).’.—- 
In numeroase comune din regiunea Cluj, 
țăranii muncitori și-au manifestat dorința 
de a cunoaște felul în care se muncește Ih 
întovărășirile agricole, roadele dobîndite în 
aceste întovărășiri. Dînd curs acestor do
rințe, sfaturile populare respective au sa is- 
făcut cererea țăranilor muncitori și au orga
nizat noi vizite ia întovărășirile agricole.

Cu un autocamion pus la dispcziflr de 
sfatul popular raional Turda, țăran’i mun
citori din comuna Aiton s-au dtplas.; la 
întovărășirea agricolă din satul Cernești', 
comuna Mihai Viteazu. Cu acest prilej, ță‘ 
rănii muncitori au stat îndelung .de vorbă 
cu întovărășiții, putîndu-se convinge de 
noul lor fel de viață, do roadele dpblndite 
în acest an : peste 2.000 kg. grîu la hectar. 
După ce au vizitat și casele întovărășițilo^ 
mai mulți țărani muncitori diii Ai’on și-au 
manifestat dorința să alcătuiască și, ci, in 
satul lor o întovărășire agricolă după mo, 
delul celei din Comești.
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Circuitul ciclist al R.P.R.
FOCȘANI (de la trimisul nostru).
Cea: de a II-a etapă, desfășurată pe dis

tanța Brăila-Focșani (174 km), se anunța sa 
fie o etapă calmă, ținînd cont de drumul 
bun pe care îl aveau de parcurs cicliștii.

Prin Buzău trec primii 1. Hora, Gh. Șer- 
ban, St. Ștefu, P. Nuță, L. Zanoni, I. Vasne, 
purtătorul tricoului galben, iar în urrjia lor 
piuionul, la 1,5 minute. La ieșirea din Bu
zău, fug din pluton I. Hora, Gh. Șerban și I. 
Vasile care sînt insă prinși de pluton aproa
pe de Rîmnicu Sărat. Cu cîțiva km.’ înainte 
de linia de sosire evadează din grosul plu
tonului C. Dumitrescu, Gh. Șerban, I. Za- 
Jnoni. După ei, pleacă în urmărire. N. Vasi- 
lescu, Șl. Ștefu, Maxim și alții.

Pe străzile orașului Focșani, în aplauzele 
miilor de spectatori, sprintul final este cîș- 
tigat de C. Dumitrescu,

Clasamentul etapei; 1) C. Dumitrescu 
(C.C.A. 1.) 5.00.25 (timp cu bonificație

4.o9.25); 2) Gh. Șerban (C.C.A. I) 5.00.25 
.(timp cu bonificație 4.59.35); 3) L, Zanoni 
(Recolta) 5,00.25 (timp cu bonificație 
5.00.05); 4) N. Vasilesou (Dinamo I) 5.00.47; 
5) St. Ștefu (Dinamo l) 5.00.47.

Clasamentul general individual, după două 
etape;

1) C. Dumitrescu (C.C.A. I) 10 h. 37.51; 
2) 1. Vasile (C.C.A. 1) 10 h. 39.44; 3) L. 
Zanoni (Recolta) 10 h. 40.06; 4) I. Hora 
(C.CA. 11) 10 h. 40.51; 5) Gh. Șerban
(C.C.A. 1) 10 h40.55.

Astăzi se dispută cea de a llI-a etapă, pe 
distanța Focșani-Roman (115 km.)

1. BOCIOACA
• I . ■ ■ ,
Au fost desemnați 

campionii R.P.R. la box
* Luni seara au luat sfîrșit pe stadionul Re- 
puDlicii finalele campionatelor individuale de 
box pe anul acesta.

lată rezultatele tehnice înregistrate în fi
nale ; cat. muscă : M. Dobrescu (C.C.A.) în
trece la puncte pe Toma llie (C.C.A.) ; cat. 
cocoș: V. ijchiopu (C.C.A.) învinge la punc
te pe Toma Constantin (Dinamo) ; cat. pană: 
E. Cișmaș (C.C.A.) învinge la puncte pe Șt. 
Bogdan; cat semiușoară: E. Mărgărit (Ști
ința) dispune la puncte de L. Romano (Fla
mura Roșie); cat. ușoară; C. Dumitrescu 
(Știința.) întrece la puncte pe E. Popa (Di
namo 9); cat. semimijlocie: 1. Dragnea (Di
namo) învinge prin k.o. pe M. Stoian (Ști
ința); cat. mijlocie mică: V. Tiță (C.C.A.) 
dispune prin K.o. de Gh. Moise (Știința); 
cat. mijlocie: A. Blank (Progresul) dispune 
la puncte de Ghețu Velicu (Dinamo); cat. 
semigrea: Gh. Negrea (C.C.A.) învinge la 
puncte pe P. Zaharia (Locomotiva); cat grea: 
D. Ciobotaru (Dinamo) dispune prin k.o. în 
prima repriză de V. Mariuțian (Metalul).

întîlnirea de atletism 
U.R.S.S. —R.P.R. (juniori)

Pe stadionul Flacăra din Ploești s-a dis
putat duminică și luni întîlnirea internațio
nală prietenească de atletism dintre echipe
le selecționate de juniori ale R.P.R. și 
U.R.S.S. ln fața puternicei echipe reprezen
tative de băieți a U.R.S.S., lotul juniorilor 
rommi a avut o comportare neașteptat de 
buna, fiind intrecuțina numai 4 puncte dife
rență (scor' final 39—35 puncte). Întrecerea 
dintre echipele feminine a fost dominată de 
atletele sovietice, care au repurtat victoria 
cu 31—13 puncte.

lată cîștigătorii probelor desfășurate : 
BĂIEȚI: 100 m,: V. Marin (U.R.S.S.) 11"; 
200 m.: V. Marin (U.R.S.S.) 22’’2/10; 400 m.: 
Sumski (U.R.S.S.) 50”5/10; 800 m.: Z. Va- 
moș (R.P.R.) 1’54’7/10; 1.500 m.: Z. Va- 
moș (R.P.R.) 4’07”6/10; 110 m. garduri: 
Snuiin (U.R.S.S.) 15 ’5/10; 400 m. garduri:
M. Ursac (R.P.R.) 55”6/10; lungime : O.
Fedoseev (U.R.S.S.) 7,09 m.; înălțime:
N. Berhin (U.R.S.S.) 1,93 m.; greutate:
S. Sablenko (U.R.S.S.) 15,43 m. (nou re
cord unional de juniori) ; ciocan: V. Iaco- 
veanu (R.P.R.) 54,18 m.; triplu salt: O. Fe. 
cioseev (U.R.S.S.) 15,18 m. ; prăjină: Z- 
Szabo (R.P.R.) 3,90 m.; disc: Sablenko 
(U.R.S.S.) 45,36 m.; suliță: .1. Iordan
(R.P.R.) 67,59 m. -ștafeta 4X100 m. : R.P.R 
43 ’4/10; ștafeta"’’ 4X400 m.: U.R.S.S. 
3’21"6/10.

FETE: 100 m.: E. Dekonskaia (U.R.S.S.) 
12 '4/10 ; 200 m.: E. Dekonskaia (U.R.S.S.) 
25”; 400 in.: Z. Silova (U.R.S.S.) 
57'7/10; 80 m. garduri: E. Eliseeva
(U.R.S.S.) ll"6/10 ; disc: T. Press 
(U.R.S.S,) 44,29 m. (nou record unional de
junioare); suliță: S. Bogun (U.R.S.S.) 46,31 
m. ; lungime : G. Akimova (U.R.S.S.) 5,35 m; 
înălțime: 1. Balaș (R.P.R.) 1,60 m.; greu
tate : T. Press (U.R.S.S.) 13,75 m.; ștafeta 
4x 100 m.: U.R.S.S. 47”9/10.

încheierea lucrărilor adunării generale 
a Societății Științelor Medicale din R. P. R.
Duminică la amiază au luat sfîrșit lucră

rile adunării generale a Societății Științelor 
iMedicale din R.P.R.

Ședința a' fost prezidată de acad. prof. dr. 
Marius Nasta. Au continuat discuțiile în 
legătură cu proiectul noului statut al socie
tății. în cadrul cărora au luat cuvîntul peste 
4U de persoane.

S-a trecut la votarea noului statut al so 
cietății; pe articole și în întregime. Noul 
statut al Societății Științelor Medicale a fosl 
adoptat In unanimitate.

El prevede înființarea secțiilor de specia
litate pe țară, lărgirea activității editoriale 
a societății, obligația societății de^ a orga
niza congrese, conferințe sau consfătuiri in
ternaționale, afilidrea la societățile interna
ționale de științe medicale și colaborarea cu 
societățile naționale de științe medicale din 
alte țări.

Adunarea generală a ales apoi noile orga
ne de conducere. In Consiliul de conducere 
al societății au fost aleși 67 de academicieni, 
profesori universitari șl medici.

Sesiunea sfatului popular al regiunii București
Duminică au avut loc lucrările celei de a 

7-a sesiuni ordinare a sfatului popular al 
regiunii București.

in cadrul sesiunii a fost prezentata o in
formare cu privire la executarea lucrărilor 
agricole de vară și la măsurile luate pentru 
pregătirea și executarea, muncilor agricole 
de toamnă.

Intrîndu-se în ordinea de zi a sesiunii, se
cretarul comitetului executiv al sfatului 
popular regional, tov. P. Pănait Pat.ca, _ a 
prezentat darea de seamă asupra executării 
bugetului și a realizării planului de stat lo
ca! în perioada 1 ianuarie —- 31 august

După tripla întîlnire de fotbal
R. P. Romînă —

Stadionul 23 August.
Spectatori: 100.000.
Rezultat: R.D. Germană — R.P. Ro

mînă 3—2 (1—2).
Au marcat: Georgescu (min. 7), Wirth 

(min. 15), Suru (min. 28), Troger (min. 
80 și 90).

Arbitru : Harangozo (R. P. Ungară), 
foarte bun.

R.P.R. : Voinescu, Zavoda II, Androvici, 
Szoko, Călinoiu, Pereț, Birău (Mihai), 
Petschowski, Ozon, Georgescu, Suru.

R.D. Germană : Spickenagel, Schaler, 
Muller, Marotzke, K. Wolf, S. Wolf, As- 
smy, Schroter, Tr6ger, Lemanczyk (Frit
sche), Wirth.

S-au remarcat: Muller, Troger, Assmy.

Zeci de mii de spectatori au părăsit dumi
nică stadionul 23 August deziluzionați de 
slaba comportare a echipei noastre reprezen
tative de fotbal, de neașteptatul rezultat fi
nal al jocului susținut în compania echipei 
R.D. Germane. Avînd teoretic prima șansă 
într-o partidă care se anunța ca un bun pri
lej de verificare înaintea meciului cu puter
nica echipă a Belgiei, reprezentativa noas
tră s-a comportat de o manieră cum nu 
ne-a fost dat să întîlnim în ultimii zece ani.

Deși au avut asigurate condițiile necesare 
pentru a se pregăti, jucătorii reprezentativei 
noastre s-au prezentat sub orice critică. Ze
cile de mii de spectatori prezenți aiu a- 
vut prilejul să urmărească o formație care 
nu și-a găsit echilibrul nici un moment, ju
cători fără condiție fizică, acționînd fără 
vlagă, în virtutea inerției, o echipă în care 
preocupările tactice și tehnice erau date cu 
totul uitării. Numai așa se poate ex-piica și 
faptul că linia noastră de atac (și vina e în 
primul rînd a colectivului de antrenori) n-a 
sezisat sau n-a căutat să combată de la bun 
început tactica apărării germane care a apli
cat un strict marcaj la om. In loc să caute 
diferite formule de destrămare a acestei tac
tici — cum ar fi de pildă un permanent 
schimb de locuri, retragerea centrului înain
taș, atacurile rapide în adîncime — înain
tașii noștri s-au complăcut în situația crea
tă, ușurînd în mod considerabil sarcina a- 
păfării germane, care a reușit în acest fel 
să-și poată îndeplini cu succes misiunea.

La fel de slab s-au comportat și mijloca
șii și apărarea care a fost foarte vulnerabi
lă avînd intervenții greșite și întî.rziate și 
permițînd înaintașilor germani pur și simplu 
să se plimbe prin careu și în jurul careului.

Lipsa de precizie în șuturi a. înaintașilor 
germajii și unele intervenții de ultim moment 
ale lui Voinescu, au împiedicat însă ca aces
te incursiuni să se materializeze.

Alte greșeli aproape inexplicabile pentru 
o echipă cu experiența reprezentativei noas
tre a fost jocul exclusiv lateral și înapoi, 
practicat de toți membrii formației, greșite
le execuții tehnice și pasele trimise fără a- 
dresă care au frîn.at enorm acțiunile, în deo-

Trei noi recorduri mondiale
BELGRAD. — Duminică a început la 

Belgrad un mare concurs internațional de 
atletism la care participă numeroși atleți 
fruntași din U.R.S.S., S.U.A. R.P. Ungară, 
R-.P. Polonă, R.P.R., R.P.F. Iugoslavia și 
alte țări. In prima zi a concursului cu
noscutul atlet sovietic Vladimir Kuț a sta
bilit un nou record mondial la 5000 m. rea- 
lizînd timpul de 13:46,8. Proba de săritură 
în înălțime a revenit atletului romîn Ion 
Soter caire a realizat o performanță de 1,95 m.

Campionatele europene de tir au luat sfîrșit
Intr-o atmosferă sărbătorească, duminică 

a luat sfirșit la poligonul Tunari prima edi
ție a campionatelor europene de tir. Ultima 
zi a întrecerilor nu a fost scutită de reali
zarea unor rezultate dintre cele mai bune, 
unele superioare chiar recordurilor mondiale. 
In proba de pistol calibru mare, titlul de 
campion al Europei a fost oucerit de trăgă
torul sovietic Umarov. Rezultatul lui — 588 
puncte, întrece cu 2 puncte recordul mondial 
deținut din anud 1954 de suedezul Ullman. 
Pe locul doi s-a clasat Demin (U.R.S.S.) cu 
584 puncte. Pe echipe, titlul de campioană 
a revenit reprezentativei U.R.S.S. cu 2324 
puncte, nou record mondial. Locul doi a 
revenit echipei Suediei cu 2276 puncte.

Deosebit de dîrză ai fost lupta la proba de 
armă liberă calibru mare unde concurenții 
și-au disputat titlurile de campioni pe 
poziții. La poziția culcat victoria a revenit 
trăgătorului finlandez Ylonen care cu perfor
manța de 393 puncte a. devenit campion al

Ca președinte de onoare al Societății 
Științelor Medicale din R.P.R. a fost ales 
acad. prof. dr. C. I. Parhon. Ca președinte 
al societății a fost ales acad. prof. dr. M. 
Nasta.

Din comitetul executiv al socielății fac 
parte: acad. prof, dr, Iuliu Hațeganu, prof, 
dr. Tiberlu Andraszovsky, general maior 
dr. M. Dumitrescu, dr. Iulia Ungher, farma
cist dr. Ion Polovrăgeanu — vicepreședinți ; 
ca membri au fost aleși 19 președinți ai sec
țiilor de specialitate aie societății; dr. Vic
tor Prodescu — prim secretar; D. A. Chira 
și Gh. Petrovici — secretari.

Adunarea generală a ales ca membri de 
onoare ai Societății Științelor Medicale din 
R.P.R. pe acad. prof. dr. C. I. Parhon, acad, 
prof. M. Ciucă, acad. prof. N. Hortolomei, 
acad. prof. St. Gh. Nicolau, acad. prof. C. 
lonescu Mihăești și prof. dr. N. Gheorghiu.

Cuvîntul de închidere a adunării generale 
a fost rostit de acad. prof. dr. Marius Nasta, 
președintele Societății Științelor Medicale 
din RP.R. (Agerpres)

1955. Deputatul Al. Duțu a prezentat un 
coraport în aceeași problemă.

In continuare, tov. N. Popescu, vicepre
ședinte al comitetului executiv al sfatului 
popular regional, a prezentat darea de sea
mă cu privire la realizarea planului regio
nal de colectări la produse animale și ve
getale.

Dările de seamă au fost urmate de discu 
ții-

Sesiunea a adoptat hotărîri în _ legătură 
,cu ambele puncte ale ordinei de zi.

' (Agerpres)

R. D. Germană
sebi cele ofensive, precum șî o nejustificată 
desconsiderare a adversarilor.

In împrejurările descrise mai sus apare 
explicabil rezultatul final al jocului, care, 
totuși, chiar în aceste condiții, pînă la sfîr
șit ar fi putut să ne fie favorabil dacă înain
tașii noștri n-ar fi ratat copilărește multe 
ocazii clare de gol. De o asemenea slabă 
comportare este în primul rînd vinovat co
lectivul de antrenori (Gh. Popescu, A. Nicu- 
lescu, E. Vogi și Covaci) care n-au acordat 
suficientă atenție pregătirii formației, intro- 
ducînd în echipă jucători care nu sînt în 
formă, și care n-au intervenit de-a lungul 
meciului pentru a îndrepta unele lipsuri stri
dente care s-au făcut remarcate și solicitau 
intervenția lor.

O asemenea comportare sub orice critică 
nu trebuie și nu poate fi trecută cu vede
rea. C.C.F.S. și Comisia centrală de fotbal 
care poartă laolaltă cu colectivul de antre
nori vina pentru aceste comportări (nu tre
buie să uităm aici și înfrîngerea de la Mag
deburg) trebuie să analizeze cu toată serio
zitatea situația care nu-i decît un rezultat 
al unei greșite munci de îndrumare și ridi
care a fotbalului romînesc și să ia măsuri 
corespunzătoare care să ducă la o îmbună
tățire simțitoare a nivelului fotbalului nos
tru.

Echipa germană cu multe elemente tinere 
a însemnat o plăcută surpriză și trebuie 
spus djn capul jocului că a meritat pe de
plin victoria. Oaspeții au reușit în apărare 
să aplice cu succes un strict marcaj la om, 
s-au repliat și au trecut la contraatacuri cu 
multă ușurință iar înaintașii lor s-au găsit 
în permanență demarcați. Cu o condiție fi
zică excelentă, plini de elan, jucătorii ger
mani au luptat cu o deosebită hotărîre, a- 
părîndu-se cu tenacitate și atacînd cu multă 
voință.

★
Și jocul dintre echipele secunde, desfășu

rat la Magdeburg în prezența a 50.000 de 
spectatori, s-a terminat cu victoria echipei 
germane care a cîștigat cu 3—0 (3—0). Re
prezentativa noastră secundă n-a corespuns 
așteptărilor, comițînd multe greșeli, avînd și 
o linie de atac ineficace.

★
Reconfortantă a fost întîlnirea dintre ju

niori. Jocul desfășurat de cele două echipe 
a fost de un bun nivel, spectaculos, și a evi
dențiat calitățile juniorilor. Reprezentativa 
noastră a folosit un joc colectiv, simplu, nu 
lipsit însă și de finețe și fantezie care i-a a- 
sigurat în final un frumos și bine meritat 
succes cu scorul de 5—2 (3—0). Punctele 
au fost marcate de Bukossy (mîn. 10, 15,85), 
Anghel (mim. 36) și Renich (mim 79), res
pectiv Kohler (min. 68) și Herz (min. 90).

A arbitrat foarte bine Dorogi (R.P. Un
gară).

O impresie deosebită au lăsat Bukossy 
(care trage foarte frumos și precis), An
ghel (numai în repriza a Il-a), Stancu (un 
adevărat strip al apărării), Dorner, Șomer 
și Otto.

GH. RUSSU
atletice stabilite la Belgrad

In ziua a doua a concursului Mihail Kri
vonosov și-a doborît propriul record mondial, 
aruneînd ciocanul la 64,52 m., iar în cursa 

800 m. plat Nina Otkalenko a realizat 
timpul de 2’06”3/10, performanță ce corec
tează vechiul retord mondial cu trei zecimi 
de secundă. Un frumos succes a obținut și 
atletul romîn Ion Opriș, care a cîștigat pro
ba de 110 m. garduri cu rezultatul de 14”3/10, 
(record R.P.R. egalat).

Europei. Elvețianul Edwin Rohr a cîștigat 
cu rezultatul de 385 puncte (nou record 
mondiail) titlul .de campion la poziția în 
genunchi, în timp ce la poziția în picioare 
titlul european a revenit lui A. Hollenstein 
(Elveția) cu 371 puncte.

Un rezultat excepțional, care egalează 
recordul mondial al probei de armă liberă 
calibru redus, poziția culcat, a obținut în 
întrecerea rezervată juniorilor reprezentanta 
țării noastre Jaqueline Zvonevski. Toate cele 
40 de focuri ale sale 6-au oprit în cercul 10 
astfel că ea a totalizat 400 puncte din tot 
atîtea posibile, cucerind titlul de campioană 
a Europei la juniori. Proba în genunchi a 
fost cîșțigată de Scerba (U.R.S.S.) cu 397 
puncte, iar proba în picioare a revenit tră
gătorului iugoslav Cuk cu 376 puncte. La 
3x40 focuri titlul de campion a fost cucerit 
de A, Behterev (U.R.S.S.) ou 1167 puncte.

(Agerpres)

Viitoare premiere 
cinematografice

In cursul lunii octombrie vor rula pe 
ecranele cinematografelor din Capitală o 
serie de filme m premieră.

Astfel, va fi prezentată producția în 
culori a studioului „Mois-film” — „Romeo și 
Julietta”, o ecranizare a baletului lui Serghei 
Prokofiev, laureat al Premiujui Stalin, după 
tragedia lui W. Shakespeare. Același studio 
a realizat filmul în culori „Boris Godunov*’ 
după opera lui Modest Musorgski avînd ca 
interpret principal 'pe actorul Alexandr 
Pirogov Un alt film sovietic care va. rula 
.« premieră este „Prințesa Marv“, o produc
ție 1955 in culori a studioului „Maxim 
Gorki” după povestirea cu același nume a 
lui M. I. Lermontov. O altă povestire din 
literatura clasică rusă „Zvăpăiata” de A P. 
Cehov a fost ecranizată de către studioul 
„Mosfiilm”.

De asemenea, din cinematografia sovie
tică vor mai rula filmele artistice: 
„Căderea emiratului”, „In zori de zi”, 
„Spre țărmuri noi”, „Fantomele părăsesc 
piscurile”, „Lena”, „Ei au coborît din 
munți”, filmul documentar științifico-artistic 
„Poveste despre uriașul pădurii”, precum și 
două filme documentare în culori : „Indo
nezia” și „Vietnamul”.

Publicul bucureștean va avea prilejui să 
vizioneze in cursul lunii octombrie și două 
filme de o însemnată valoare a studiourilor 
poloneze : „O noapte de amintiri” și „Sub 
steaua frigiană” după romanul „Amintirea 
celulozei” a scriitorului lgor Neverly, 
laureat al Premiului Național. Din produc
ția cinematografiei poloneze se vai mai pre
zenta în premieră filmul „Pe baricade” care 
evocă un episod dramatic din rezistenta 
tineretului polonez în perioaida agresiunii 
hitleriste.

Tot în cursul tunii octombrie vor rula în 
premieră : „Pentru 14 vieți”, o produc ie a 
studiourilor maghiare, fii nul ind'an „Vaga
bondul ‘ și „Mac'.ovia", o producție a stu
diourilor mexicane.

Amnistierea cetățenilor sovietici care au colaborat cu ocupanții 
in perioada tarelui Război pentru Apărarea Patriei din anii 1941-1945

Un decret
MOSCOVA 18 (Agerpres).—TASS trans

mite: La 18 septembrie ziarul „Izvestia” a 
publicat Decretul Prezidiului Sovietului Su
prem al U.R.S.S. cu privire la amnistierea 
cetățenilor sovietici care au colaborat cu o- 
cupanții în perioada Marelui Război pentru 
Apărarea Patriei din anii 1941-1945. După 
terminarea victorioasă a Marelui Război 
pentru Apărarea Patriei, poporul sovietic a 
obținut noi mari succese în toate domeniile 
construcției economice si culturale și în în
tărirea continuă a statului său socialist.

Ținind seama de aceasta, precum și de 
încetarea stării de război între Uniunea So
vietică și Germania și călăuzindu-se _ după 
principiul umanității, Prezidiul Sovietului 
Suprem al U.R.S.S. consideră posibil să a- 
mnlstieze pe cetățenii sovietici care, în pe
rioada Marelui Război pentru Apărarea Pa
triei din 1941-1945, di.n lașitate sau incon
știență, au fost atrași Ia colaborare cu ocu- 
panții.

Pentru a acorda acestor cetățeni posibili
tatea să se întoarcă la o viață de muncă 
c'nstită și să devină membri utili ai socie
tății socialiste, Prezidiul Sovietului Suprem 
al U.R.S.S. hotărăște:

1. Să se elibereze din locurile de deten
țiune și să fie scutiți și de alte măsuri de 
pedeapsă persoanele condamnate la priva
țiuni de libertate pe termene pînă la zece 
ani,, inclusiv pentru complicitate cu dușma
nul și alte crime săvîrșite în perioada Ma
relui Război pentru Apărarea Patriei din 
1941—1945, prevăzute de articolele 58-1, 

58-3, 58-4, 58-6, 58-10, 58-12 din Codul penal 
al R.S.F.S.R. și de articolele corespunzătoare 
din codurile penale ale celorlalte republici 
unionale.

Decorarea lui K. E. Voroșilov cu cel mai înalt ordin al Finlandei
MOSCOVA 19 (Agerpres) TASS trans

mite : La 18 septembrie, I. K. Paasikivi, pre
ședintele Republicii Finlandeze, a oferit la 
ambasada Finlandei un prînz în cinstea 
conducătorilor statului sovietic.

La prînz au participat N. A. Bulganin, 
N. S. Hrușciov, L. M. Kaganovici, G. M. 
Malenkov, M. G. Pervuhin, M. Z. Saburov, 
M. A. Suslov, K. E. Voroșilov, precum și 
alte personalități.

Sosirea la New York a delegației sovietice la Adunarea Generală a O.N.U.
Declarația făcută presei de V. M. Molotov

NEW YORK 19 (Agerpres). — TASS 
transmite : La 18 septembrie a sosit la New 
York pentru a participa la lucrările celei 
de a 10-a sesiuni a Adunării Generale a
O.N.U. delegația U.R.S.S. în frunte cu V. 
M. Moloiov, piim-vicepreședinte al Consi
liului de Miniștri șl ministru al Afacerilor 
Externe al U.R.S.S.

Pe aeroportul din New York, V. M, Mo
lotov și delegația sovietică au fost întîm- 
pinați de L. F. Palamarciuk, șeful delega
ției R. S. S. Ucrainene, K- V. Kiselev, șeful 
delegației R.S.S. Bieloruse, G. N. Zarubin,

Ciprul, mărul discordiei în relațiile anglo-greco-turce
ATENA 19 (Agerpres), — Pogromurile din 

Turcia au stîrnit indignarea poporului grec. 
Toate . partidele, diverse organizații au pro
testat cu vehemență.* Ziarele publică foto
grafii ale cartierelor devastate, ale persoane
lor care au avut d*e suferit, relevă pagubele 
pricinuite unor cetățeni greci, bisericii gre
cești și militarilor care lucrează în organiza
țiile pactului nord-atlantic. (In ziare s-a a- 
rătat că pagubele pricinuite grecilor se eva
luează la 500,000.000 de dolari). Nemulțu
mirea s,-a accentuat și mai mult după ce 
Ministerul pentru problemele Greciei de nord 
a declarat oficial că „experții și depozițiile 
martorilor au dovedit că explozia de la con
sulatul turc din Salonic fusese pregătită de 
turcul Mahmet Oglu Hasan, paznic la con
sulatul turc”. In felul acesta, nu era niciun 
temei „pentru ca turcii să riposteze la ex
plozia de la Salonic”. Presa greacă repetă

ȘEDINȚA PLENARĂ 
A CONSILIULUI DE STAT 

AL R.P. CHINEZE
PEKIN (Agerpres). — China Nouă trans

mite : La 16 septembrie a avut loc o ședință 
plenară a Consiliului de Stat al Republicii 
Populare Chineze. La ședință a fost adoptat 
un decret cu privire la serviciul militar obli
gatoriu în R. P. Chineză.

La ședință s-a examinat problema decoră
rii cu ordine a ofițerilor și soldaților Arma
tei Populare de Eliberare care s-au distins 
în serviciul militar și s-a aprobat regulamen
tul cu privire la introducerea în armată a 
unor noi uniforme, precum și a epoleților, 
butonierelor și insignelor pentru trupe de di
ferite genuri. Acest regulament urmează să 
intre în vigoare la data de 1 octombrie 1955.

La ședință s-au adoptat de asemenea pro
iecte de lege cu privire la constituirea în re
giunea autonomă Mongolia Interioară a co
mitetelor populare și adunărilor de repre
zentanți populari de toate gradele S-a hotă- 
rît să se prezinte aceste proiecte de lege 
spre aprobare Comitetului Permanent al 
Adunării reprezentanților populari din în
treaga Chină.

„WASHINGTON POST” 
PENTRU O CONFERINȚA 

CHiNO-AMERICANA LA NIVEL ÎNALT
WASHINGTON (Agerpres). — Ziarul 

„Washington Post" scrie că Statele Unite 
trebuie să adopte „o hotărîre grabnică” asu
pra propunerii R.P. Chineze de a se tine o 
conferință chino-americană la nivel înalt. 
„Este greu de văzut cum ar putea fi această 
hotărîre altfel decît afirmativă”; scrie ziarul.

PRIMUL MINISTRU AL BIRMANIE1 
A CALIFICAT COLONIALISMUL 

CA UN PERICOL PENTRU PACE
PEKIN (Agerpres). — China Nouă trans

mite : După cum anunță ziarele din Ran
goon. primul ministru al Birmaniei, U Nu 
a calificat colonialismul drept un pericol pen
tru pace. Luînd cuvîntul la conferința anua
lă a ofițerilor superiori din armata birmană, 
premierul U Nu a declarat că situația inter
națională s-a destins după conferința șefilor 
de guvern ai celor patru mari puteri. Dar în 
anumite țări dependente, a subliniat LI Nu, 
cont’nuă vărsările de singe provocate de po- 
lit’ca mioapă a puterilor colonialiste

Premierul birman a spus: „Nu este destul 
ca cele patru mari puteri să țină o conferin
ță la cel mai înalt nivel. Sînt necesare eîor

al Prezidiului Sovietului Suprem al U. R. S, S.
2. Să se reducă la jumătate pedeapsa fi

xată de tribunal celor condamnați la un ter
men de peste zece ani pentru crimele enu
merate în articolul 1 din prezentul Decret.

3. Să se elibereze din locurile de deten
țiune, indiferent de termenul pedepsei, per
soanele condamnate pentru servicii prestate 
în armata germană, în poliția și formațiuni 
speciale germane. Să se scutească de restul 
pedepsei persoanele deportate și exilate pen
tru asemenea crime.

4. Amnistia nu se va aplica membrilor de
tașamentelor de pedepsire, condamnați pen
tru asasinarea și torturarea de cetățeni so
vietici.

5. Să se înceteze procedura în toate proce
sele în curs de instrucție și în procesele care 
nu au fost judecate pentru crimele săvîrșite 
în perioada Marelui Război pentru Apărarea 
Patriei din 1941—1945, prevăzute de artico
lele 58-1, 58-3, 58-4, 58-6, 58-10, 58-12 din 
Codul penat al R.S.F.S.R. și de articole 
corespunzătoare din codurile penale ale ce
lorlalte republici unionale, cu excepția cazu
rilor persoanelor indicate în articolul 4 din 
prezentul Decret.

6. Să se anuleze condamnarea anterioară 
și interdicția legală cetățenilor amnistiați 
pe baza prezentului Decret.

Să se anuleze condamnarea anterioară și 
interdicția legală persoanelor judecate an
terior și care și-au ispășit pedeapsa pentru 
crimele specificate în articolul 1 din prezen
tul Decret.

7. Să fie scutiți de tragere la răspundere 
cetățenii sovietici aflați în străinătate, care 
în perioada Marelui Război pentru Apărarea 
Patriei din 1941—1945, s-au predat inami

Din partea finlahdeză, la prînz au partici
pat primul ministru U K. Kekkonen și cei
lalți membri ai delegației Republicii Finlan
deze, E. A. Vuori, ambasadorul extraordinar 
și plenipotențiar al Finlandei în U.R.S.S. și 
alte personalități.

In cursul prinzului, I. K. Paasikivi, pre
ședintele Republicii Finlandeze, a înmînat 

ambasadorul U.R.S.S. în S.U.A., A. A. So
bolev, reprezentant permanent al U.R.S.S. la 
O.N.U., R. Spasowski, ambasadorul Poloniei 
în S.U.A., Birocki, reprezentant permanent 
al Poloniei la O.N.U., K. Potrzolka, ambasa
dorul Cehoslovaciei în S.U.A., I. Ulrich, re
prezentantul permanent al Cehoslovaciei la 
O.N.U., Denoue, șeful departamentului pro
tocolului al O.N.U., membrii delegațiilor 
R.S.S. Ucrainene și R.S.S. Bieloruse la cea 
de a 10-a sesiune a Adunării Generale a 
O.N.U., funcționari superiori ai reprezentan
ței U.R.S.S. la O.N.U.

mereu că acțiunile, antigrecești din Turcia au 
fost premeditate.

★
LONDRA 19. (Agerpres), — Agenția 

France Pressc anunță că Forreign Office-ul 
a comunicat că guvernul grec a remis amba
sadorului Angliei la Atena, răspunsul -cu pri-, 
vire la propunerile făcute de guvernul englez 
pentru reglementarea pr.oblemei Ciprului. 
Guvernui grec respinge propunerile britanice. 
Aceasta confirmă eșecul. recentei conferințe 
de la Londra unde miniștrii afacerilor exter
ne ai Angliei, Greciei și Turciei nu au putut 
ajunge la o concluzie comună privind regle
mentarea problemei Ciprului.

★
WASHINGTON 19 (Agerpres). — Secre

tarul Departamentului de stat al S.U.A. 
Dulles a adresat simultan primului ministru 
al Greciei, mareșalul Papagos, și primului 

Scurte știri externe
turi continue pentru a lichida colonialismul 
care constituie germenele multora dintre con
flictele care amenință pacea".

COMITETUL INTERNAȚIONAL 
AL SPECIALIȘTILOR IN SLAVISTICA

BELGRAD (Agerpres). — TASS trans
mite : In cadrul ședinței plenare din 16 sep
tembrie a conferinței specialiștilor în slavis
tică a fost ales comitetul internațional al 
specialiștilor în slavistică. In componența 
comitetului au intrat reprezentanți a 12 țări: 
Vinogradov (U.R.S.S.), Lehr Splawinski (Po
lonia), Havranek (Cehoslovacia), Mazon 
(Franța), Gheorghiev (Bulgaria), Elisabeth 
Hill (Anglia), Jacobson (S.U.A.), Slender 
Petersen (reprezentantul țărilor scandinave), 
Maver (Italia), Petrovici (Romînia), Wasner 
(Germania) și Belici (Iugoslavia). In sar
cina comitetului internațional intră pregăti
rea congresului specialiștilor în slavistică.

POLITICA EXTERNA 
A NOULUI GUVERN LIBANEZ

CAIRO (Agerpres). — După cum anunță 
Agenția Arabă de Informații, intr-un inter
viu acordat unui corespondent din Beirut, 
Rașid Karama, însărcinat cu formarea nou
lui guvern libanez, a declarat că principiul 
fundamental al politicii externe a guvernu
lui său va fi renunțarea la pactele militare 
și întărirea colaborării între țările arabe în 
problemele politicii internaționale.

NOÎI CAPITANI-REGENȚI 
AI REPUBLICII SAN-MARINO

ROMA (Agerpres). — După cum anunță 
corespondentul din San-Marino al agenției 
A.N.S.A., la 16 septembrie a avut loc prima 
ședință a Mareiui Consiliu (parlamentul — 
N.R.) al Republicii San-Marino, după ale
gerile din 14 august. In cadrul ședinței au 
fost aleși noii căpitani-regenți ai republicii 
pe termen de șase luni — de la 1 octombrie 
1955 pînă la 31 martie 1956. Căpitani-regenți 
au fost aleși: Bugli (socialist) și Giuseppe 
Maiani (comunist). Noii căpitani-regenți își 
vor lua în primire funcția la 1 octombrie.

GREVE ÎN ANGLIA
LONDRA (Agerpres). — TASS transmite: 

Muncitorii englezi își continuă cu hotărîre 
lupta pentru drepturile lor. Astfel, potrivit re
latărilor presei, la 16 septembrie au declarat 
grevă 2.000 de muncitori de la o uzină a fir

cului sau au servit în armata germană, în 
poliția și formațiuni speciale germane.

Să nu fie trași la răspundere nici acei 
cetățeni sovietici aflați în prezent în străi
nătate, care in timpul războiului au deținut 
funcții de conducere în organele de poliție, 
jandarmerie și propagandă, create de ocu- 
panți, inclusiv cei atrași. în organizații anti- 
sovietice în perioada de după război, dacă 
și-au ispășit vina printr-o activitate patrio
tică ulterioară în folosul patriei sau și-au 
recunoscut vina.

In conformitate cu legislația în vigoare 
cetățenilor sovietici aflați în străinătate, 
care în perioada Marelui Război pentru Apă
rarea Patriei din 1941-—1945 au săv-rșit 
crime grave împotriva statului sovietic, să 
li se acorde circumstanțe atenuante pentru 
prezentarea in fața judecății pentru a-și re
cunoaște vina. Să se stabilească că în aceste 
cazuri pedeapsa fixată de tribunal nu tre
buie să depășească cinci ani de deportare.

8. Să se însărcineze Consiliul de Miniștri 
al U.R.S.S. să ia măsuri pentru înlesnirea 
intrării în U.R.S.S. a cetățenilor sovietici a-’ 
flați în străinătate precum și a membrilor 
familiilor lor, indiferent de cetățenie, și pen
tru încadrarea lor în muncă în Uniunea So
vietică.

K. VOROȘILOV 
Președintele Prezidiului Sovietului 

Suprem al U.R.S.S.
N. PEGOV

Secretarul Prezidiului Sovietului 
Suprem al U.R.S.S.

Moscova, Kremlin,
17 septembrie 1955

lui K- E. Voroșilov, președintele Prezidiului 
Sovietului Suprem al U.R.S.S., marea Cruce 
a ordinului „Trandafirul Alb al Finlandei” 
cu lanț de aur— ce! mai înalt ordin al Re
publicii Finlandeze, care se conferă numai 
șefilor de state.

Cu acest prilej, I. K. Paasikivi și K. E* 
Voroșilov au rostit cuvîntări.

Pe aeroport, V. M. Molotov a făcut repre
zentanților presei americane și străine ur
mătoarea declarație: „Anul acesta am avut 
din nou un prilej fericit de a sosi la New 
York. Sînt de părere că drumul de la Mos
cova la New York a devenit mai bun, mai 
neted. Permiteți-mi să mă folosesc de prile
jul ce mi se oferă și să salut din toată inima 
pe prietenii americani, să exprim dorința 
sinceră ca relațiile sovieto-americane să se 
dezvolte cu succes spre binele popoarelor 
noastre și păcii generale”.

ministru al Turciei, Menderes, un mesaj în 
care le cere să colaboreze in vederea rezol
vării problemei Ciprului.

„Am urmărit eu îngrijorare înrăutățirea 
periculoasă a relațiilor greco-turce provocată 
de problema Ciprului” — se spune în mesaj. 
Dulles arată că este îngrijorat de această 
situație deoarece ea amenință „eficacitatea 
alianței greco-turce” și cere „restabilirea 
unității comunității Atlanticului de Nord” 
(Pactul N.A.T.O., din care fac parte și Gre
cia și Turcia —-?n.r.).

★
LONDRA 19 (Agenpres). — După cum a- 

nunță corespondentul din Nicosia al agenției 
Reuter, la 17 septembrie au sosit în acest 
port, pe bordul unui purtător de avioane en
glez 100 de polițiști făcind parte din poliția 
militară, în vederea întăririi unităților de 
poliție militară deja staționate in insulă.

mei „Metal Box Company Limited". Munci
torii au declarat grevă in semn de protest 
împotriva concedierii ilegale a unui tovarăș 
al lor. Pentru prima dată în ultimii 18 ani 
activitatea uzinei a fost complet suspendată. 
La Liverpool au declarat grevă muncitorii de 
pe vasele remorcă. Greviștii protestează îm
potriva interpretării greșite de către admi
nistrație a condițiilor încetării grevei care a 
avut loc în mai a.c„ condiții care au fosf 
prezentate de muncitori și acceptate de pa
troni. In urma grevei, în portul Liverpool 
sînt imobilizate cîteva vase.

La 16 septembrie muncitorii de la uzinele 
de avioane din orașele Langley (Buckin* 
hamshire), Kingston (Surrey) și Dunsio.d 
(Surrey), aie firmei „Hawker Aircraft”, au 
declarat o grevă de o zi în semn de solida
ritate cu muncitorii greviști de la una din 
întreprinderile aceleiași firme.

CIOCNIRI SINGEROASE ÎN ALGERIA
ALGER (Agerpres). — După cum rela

tează agenția France Presse, operația repre
sivă care se desfășoară de citeva zile în re
giunea Philippevilie continuă cu intensitate 
în regiunea muntoasă din partea de vest a 
orașului. In cursul zilei de 15 septembrie 
în acest sector au fost arestați alți 140 de 
răsculați. O altă operație de acest fel se des
fășoară în regiunea El Milia, Deși rezulta
tul luptei nu este încă cunoscut, relatează a- 
genția France Presse, observatorii aerieni au 
semnalat numeroase cadavre pe povîrnișu- 
rile munților. O altă ciocnire sîngeroasă a 
avut Ioc în aceeași zi în regiunea Bougie, în 
dreptul satului Ben Melikasche.

GREVA MUNCITORILOR
DIN TRANSPORTURILE PARIZIENE
PARIS (Agerpres). — TASS transmite î 

Greva personalului de la transportul orașe, 
nesc din Paris continuă. Greva personalu
lui de la autobuze este de fapt generali. Din 
1.700 de autobuze cite există în Paris, circu
lă numai 20. După cum anunță ziarul „Le 
Monde“, numai pe cinci din ceie 15 linii ale 
metroului din Paris este asigurată o circu
lație mai muit sau mai puțin normală. Ce
lelalte linii sînt fie închise, fie circulația 
trenurilor este redusă la jumătate. „Le 
Monde“ arată că Ministerul Lucrărilor Pu
blice a hotărit, pentru cazul cind situația nu 
se va schimba, să folosească Incepind de la 
19 septembrie mijloace „auxiliare” de trans
port.
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Comunicatul sovieto-finlandez cu privire la vizita la Moscova 
a președintelui Republicii Finlandeze, I. K. Paasikivi

Tratativele dintre delegațiile guvernamentale 
ale U. R. S. S. și R. D. Germane

MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS transmite: Intre 16 și 20 
septembrie I. K. Paasikivi, președintele Republicii Finlandeze, a 
vizitat Uniunea Sovietică la invitația luj K. E. Vcroșilov, pre
ședintele Sovietului Suprem al U.R.S.S. Președintele Republicii 
Finlandeze a fost însoțit de : U. Kekkonen, primul ministru al Fin
landei, E. Skog, ministrul Apărării, R. Svcnto, ministru, R. Sep- 
paelae, secretar de stat la Ministerul Afacerilor Externe.

Intre K. E. Vcroșilov, președintele Prezidiului Sovietului Suprem 
al U.R.S.S., și 1. K. Paasikivi, președintele Republicii Finlandeze, 
a avut loc un schimb de păreri în problemele privitoare la rela
țiile sovieto-finlandeze și în unele probleme internaționale.

Din partea sovietică la schimbul de păreri au participat: N. A. 
Bulgan'n, președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., N. S. 
Hrușciov, membru în Prezidiul Sovietului Suprem al U.R.S.S., V. 
M. Mololov, prim vicepreședinte al Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. și ministru al Afacerilor Externe al U.R.S.S., M. G. Per- 
vuh’n, prim vicepreședinte al Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.

Din partea Republicii Finlandeze la schimbul de păreri au par
ticipat : primul ministru U. Kekkonen, ministrul Apărării E. Skog, 
ministrul R. Svento, și R. Seppaelae, secretar de stat la Ministe
rul Afacerilor Externe.

Convorbirile s-au desfășurat într-un spirit de încredere deplină, 
cordialitate și înțelegere reciprocă și au fost pătrunse de năzuința 
ambelor părți spre întărirea continuă a relațiilor de prietenie exis
tente între Finlanda și Uniunea Sovietică, relații bazate pe egali
tate în drepturi, neamestec în treburile interne, respectarea reci
procă a suveranității de stat și a independenței naționale, în con
formitate cu scopurile și principiile Organizației Națiunilor Unite.

Cele două părți au constatat cu satisfacție dezvoltarea colabo
rării rodnice în domeniile economic și cultural, care și-a găsit 
expresia, între altele, în încheierea unui nou acord comercial pe 
termen lung între U.R.S.S. și Finlanda, precum și a unui acord 
cu privire la colaborarea iehnico-științifică, și și-au exprimat in
tenția de a continua să dezvolte și mai departe această colaborare 
în interesul ambelor părți.

Părțile consideră în unanimitate că tratatul de prietenie, cola
borare și asistență mutuală între U.R.S.S. și Finlanda, încheiat la 
6 aprilie 1948, constituie o bază trainică pentru întărirea relațiilor 
de prietenie intre Uniunea Sovietică și Finlanda și contribuie la 
consolidarea păcii și securității în partea de nord a Europei. Ele 
au căzut de acord să prelungească cu 20 de ani durata valabili
tății acestui tratat și au semnat un protocol corespunzător.

Ținînd seama de relațiile de bună vecinătate dintre U.R.S.S. și

Finlanda și ținînd seama de asemenea de o anumită slăbire a 
încordării internaționale, realizată în ultimul timp, îndeosebi în 
urma conferinței de la Geneva a șefilor guvernelor celor patru 
puteri, guvernul sovietic, ținînd seama de interesele Finlandei, a 
considerat posibil să renunțe la drepturile sale de arendă asupra 
teritoriului finlandez Porkkala-Udd, drepturi acordate Uniunii So
vietice pe țermen de 50 de ani, potrivit Tratatului de pace cu Fin
landa din 10 februarie 1947, pentru a organiza acolo o bază mi
litară maritimă.

In legătură cu aceasta guvernul sovietic a hotărît să lichideze 
baza sa militară maritimă Porkkala-Udd, să retragă trupele sovie
tice aflate acolo și să transmită Finlandei teritoriul arendat Pork
kala-Udd. Totodată guvernul sovietic va ceda gratuit guvernului 
Finlandei clădirile de locuit, comunale și de uz obștesc, depozitele 
și alte clădiri, precum și utilajul portuar cu debarcaderele și cele
lalte instalații construite de partea sovietică pe teritoriul Pork
kala-Udd.

^Guvernul Uniunii Sovietice și guvernul Finlandei' au confirmat 
că eforturile lor în domeniul politicii externe vor fi îndreptate și 
de acum înainte spre micșorarea continuă a încordării internațio
nale și sprijinirea cauzei asigurării păcii și securității popoarelor.

In cadrul tratativelor care au avut loc între participanții finlan
dezi și sovietici la tratative au fost discutate pe larg și deschis 
toate problemele privind relațiile sovieto-finlandeze și au fost ex
puse punctele de vedere ale celor două părți.

Acest schimb de păreri dintre președintele Republicii Finlandeze 
și persoanele care îl însoțesc, pe de o parte și personalitățile con- 
ducălosre ale Uniunii Sovietice, pe de altă parte, care s-a desfă
șurat într-o atmosferă de încredere deplină și într-un spirit de 
prietenie corespunzător Tratatului de prietenie, colaborare și 
asistență mutua'ă,. încheiat în 1948, va servi cauzei întăririi con
tinue a legăturilor de prietenie și a încrederii reciproce între Fin
landa și Uniunea Sovietică spre binele și fericirea popoarelor Fin
landei și Uniunii Sovietice.

Urmează textul protocolului dintre Uniunea Republicilor Sovie
tice Socialiste și Republica Finlandeză cu privire la prelungirea 
termenu'ui de valabilitate a Tratatului de prietenie, colaborare și 
asistență mutuală din 6 aprilie 1948, precum și textul Acordului 
dintre Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste și Republica Fin
landeză cu privire la renunțarea de către Uniunea Sovietică la 
drepturile asupra folosirii teritoriului Porkkala-Udd ca bază mili
tară maritimă și cu privire la retragerea forțelor armate sovietice 
de pe acest teritoriu. Protocolul și acordul au fost semnate la Mos
cova, la 19 septembrie.

MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite: In dimineața zilei de 19 septembrie, 
în Marele Palat al Kremlinului din Mos
cova au continuat tratativele între delega
țiile guvernamentale ale Uniunii Sovietice 
și Republicii Democrate Germane în pro
blema măsurilor noi în vederea dezvoltării 
și întăririi relațiilor de prietenie dintre U- 
niunea Sovietică și Republica Democrată 
Germană.

Ședința a fost prezidată de Otto Grote- 
wohl, primul ministru al Republicii Demo
crate Germane.

La începutul ședinței a fost ascultat ra-

portul lui Lothar Bolz, vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri și ministru al Afacerilor 
Externe al Republicii Democrate Germane, 
asupra proiectului de „Tratat cu privire la 
refațiile dintre Uniunea Republicilor Sovie
tice Socialiste și Republica Democrată Ger
mană". Proiectul a fost pregătit de o comi
sie mixtă sovieto-germană de experți cons
tituită în ședința din 17 septembrie.

La discuțiile pe marginea proiectului de 
tratat din partea Republicii Democrate Ger
mane au luat cuvîntul Otto Grotewohl, pri
mul ministru al Republicii Democrate Ger
mane, și membrii delegației : Walter Ulbricht, 
prim vicepreședinte al Consiliului de Miniș-

tri, Otto Nuschke, vicepreședinte al Consiliu
lui de Miniștri, Berthold Rose, secretarul ge
neral al partidului democrat țărănesc, Lo
thar Bolz, vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri ■ și ministru al Afacerilor Externe 
al R. D. Germane, și Erich Correns. preșe
dintele Prezidiului Consiliului Național ■ al 
Frontului Național al Germaniei democrate.

Din partea Uniunii Sovietice au l iat cu- 
vîntul N. A. Bulganin, președintele Consi
liului de Miniștri al U.R.S.S., și N.S, Hruș
ciov, membru în Prezidiul Sovietului Su
prem al U.R.S.S.

Următoarea ședință are loc Ia 20 septem
brie.

Cuvîntarea rostită la 19 septembrie de N. A. Bulganin 
în cadrul tratativelor

Protocolul dintre Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
și Republica Finlandeză cu privire la prelungirea termenului de valabilitate 
a Tratatului de prietenie, colaborare și asistentă mutuală din 6 aprilie 1948

Prezidiul Sovietului Suprem aii Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste și Președin
tele Republicii Finlandeze exprimîndu-și nă
zuința fermă spre colaborare in interesul 
menținerii păcii și securității internaționale, 
în conformitate cu scopurile și principiile 
Organizației Națiunilor Unite,

dorind să contribuie 1? dezvoltarea șl-în
tărirea continuă a relațiilor , de prietenie și 
bună vecinătate care ' s-au stabilit între 
U.R.S.S. și Finlanda,

constatind că Tratatul de prietenie, colabo
rare și asistență mutuală, semnat la Moscova 
la 6 aprilie 1948 intre U.R.S.S. și Finlanda, 
corespunde intereselor vitale ale celor două 
țări și contribuie la rezolvarea cu succes a 
sarcinilor mai sus menționate,

au hotărît să semneze prezentul Protocol 
și au numit în calitate de împuterniciți aii 
lor :

Prezidiul Sovietului Suprem al Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste — pe pre

ședintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. 
N. A. Bulganin,

Președintele Republicii Finlandeze — pe 
Primul Ministru Urho Kekkonen și pe mi
nistrul Apărării, Emil Skog,

care după-ce au făcut schimb de împuter
niciri, găsite in forma cuvenită șl in deplină 
ordine, au căzut de acord asupra celor ce 
urmează :

ART. 1

Modificînd prevederile Articolului 8 în legă
tură cu termenul de valabilitate a Tratatului 
de prietenie, colaborare și as’stență mutua
lă, semnat la Moscova !a 6 aprilie 1948 intre 
Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste și 
Republica Finlandeză, acest Tratat va ră- 
mîne în vigoare pe o perioadă de 20 de ani 
din momentul intrării în vigoare a prezen
tului Protocol.

Dacă una din înaltele Părți Contractanta 
nu va renunța la Tratat cu un an înainte de

Din împuternicirea 
Prezidiului Sovietului Suprem 

al U.R.S.S.
N. BULGANIN

expirarea termenului indicat, acesta va ră- 
mîne în vigoare pe următorii cinci ani și tot 
astfel de fiecare dată, atît timp cit nici una 
din Înaltele Părți'Contractante riu va- aviza 
în scris cu un an înainte de sfîrșitul perioa
dei respective de cinci ani asupra intenției 
sale de a tace să înceteze valabilitatea Tra
tatului.

ART. 2

Prezentul Protocol urmează să fie ratificat 
și va intra în vigoare din ziua schimbului 
instrumentelor de ratificare, care se va face 
în orașul Helsinki într-un termen cit se 
poate de scurt.

Drept care Împuterniciți! au semnat pre
zentul Protocol și au pus sigiliul.

Întocmit în orașul Moscova, la 19 septem
brie 1955, in două exemplare, fiecare din ele 
în limbile rusă și finlandeză, ambele texte 
avînd aceeași putere.

Din împuternicirea 
Președintelui Republicii Finlandeze 

URHO KEKKONEN 
EMIL SKOG

Consider de datoria mea să mulțumesc în 
primul rînd membrilor comisiilor care ne-au 
pregătit astăzi un document atit de impor- 
iant — Proiectul de „Tratait cu privire la 
relațiile intre Uniunea Republicilor Sovietice 
Socialiste și Republica Democrată Germa
nă". Acest Tratat marchează o nouă etapă 
istorică în dezvoltarea relațiilor dintre Uniu
nea Republicilor Sovietice Socialiste și Re
publica Democrată Germană.

Guvernul Sovietic este întru totul de acord 
cu textul documentului prezentat.

Am ascultat astăzi, aici, cu cea mai mare 
satisfacție declarațiile membrilor delegației 
Republicii Democrate Germane: a tovarășu
lui Ulbricht, prim secretar al Comitetului 
Central al P.S.U.G., vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri; a tovarășului Nuschke, 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri și 
președinte al Partidului Uniunea Creștin- 
democrată; a tovarășului Rose, secretar ge
neral al Partidului Democrat Țărănesc; a to. 
varășului Bolz, vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri și ministru al Afacerilor Externe 
al Republicii Democrate Germane și pre
ședintele Partidului național democrat și a 
profesorului Correns, președinte al Prezidiu, 
lui Consilului Frontului Național al Germa
niei Democrate. Împărtășim pe deplin ideile 
pe care le-au exprimat. Atribuim o deosebi
tă însemnătate proiectului de „Tratat cu 
privire la relațiile între Uniunea Republici
lor Sovietice Socialiste și Republica Demo
crată Germană", care ne-a fost prezentat. 
Acest Tratat va contribui fără îndoială la 
dezvoltarea continuă a colaborării noastre 
strînse și la întărirea relațiilor de prietenie 
între statele noastre pe baza respectării re
ciproce a suveranității, pe baza egalității 
în drepturi și neamestecului în treburile in
terne. Tratatul ține seama de situația 
nouă care s-a creat în legătură cu intrarea 
în vigoare a acordurilor de la Paris în 
1954. Deosebit de îmbucurător este faptul 
că Tratatul urmărește unirea eforturilor

Uniunii Sovietice și Republicii Democrate 
Germane pentru a contribui la sprijinirea 
și întărirea păcii internaționale și securității 
în Europa. El va contribui la cauza 
restabilirii unității Germaniei ca stat 
iubitor de pace și' democrat. Acest tratat co
respunde intereselor popoarelor sovietic și 
german, la fel ca și intereselor celorla’te 
popoare ale Europei

Noi confirmăm că relațiile dintre noi se 
bazează pe respectul reciproc și pe o deplină 
egalitate in drepturi a statelor noastre. In 
conformitate cu acest tratat, după cum s-a 
mai arătat aici. Republica Democrată Ger
mană este liberă să rezolve problemele po
liticii sale interne și_ externe, inclusiv 

1 Federală 
precum și dezvoltarea relați- 

toate celelalte 'state. In lcgă- 
aceasta, guvernul sovietic a 

examinat problema inoportunității men
ținerii mai departe a funcției de înalt 
comisar al U.R.S.S. în Germania. Guvernul 
sovietic a examinat de asemenea problema 
privind legile, directivele, ordinele și alte ho- 
tărîri ale Consiliului de control din Germa
nia care au fost emise de către acesta în 
anii 1945—1948 și a luat o hotărire pe care 
vreau s-o aduc la cunoștința delegației Re
publicii Democrate Germane, la cunoștința 
dvs, tovarășe prim ministru.

Guvernul sovietic a socotit că este oportun 
să desființeze funcția, de înalt comisar al 
U.R.S.S. în Germania și să însărcineze pe 
ambasadorul U.R.S.S. în R. D. Germană cu 
funcți3 de a menține legăturile corespunză
toare cu reprezentanții S.U.A., Angliei, Fran
ței in Republica Federailă Germană în pro
bleme privind Germania. în ansamblu, pro
bleme care decurg din hotărîrile corespunză
toare ale celor patru puteri.

In legătură cu faptul că în Republica 
Democrată Germană au fost traduse în 
viață hotărîrile Consiliului de control din 
Germania privitoare la reorganizarea vieții 
sociale pe baze pașnice și democrate și luîn-

relațiile reciproce cu Republica 
Germană, 
ilor cu 
tură- cu

Guvernul R. F. Germane a aprobat 
acordul de la Moscova

BONN 19 (Agerpres). — Agenția France 
Presse anunță că guvernul R. F. Germane a 
aprobat în unanimitate acordul intervenit în 
cadrul tratativelor de la Moscova între dele-

Stațiile guvernamentale ale U.R.S.S. și 
R. F. G„ privind stabilirea relațiilor diplo
matice intre cele două țări.

După cum s-a anunțat, la 22 septembrie,

da
du-se în considerație legislația existenta 
Republica Democrată Germană, care face 
prisos menținerea în vigoare a hotăririlor 
susmenționate, guvernul sovietic consideră 
oportun să stabilească că legile, directivele, 
ordinele și celelalte hotărîri corespunzătoare 
ale Consiliului de control din Germania, 
emise în perioada 1945—48, își încetează va
labilitatea pe teritoriul Republicii Democrate 
Germane.

Tovarășe prim ministru, tovarăși membri 
ai delegației guvernamentale a Republicii 
Democrate^Germane, ședința noastră de as
tăzi este fără îndoială o ședință istorică. Ea 
va intra în istoria relațiilor dintre popoarele . 
noastre. Se știe că everumente'e istorice nu 
sînt întotdeauna imediat apreciate după me
rit. Contemporanilor li se pare uneori că 
foa.te acestea sînt obișnuite, că toate acestea 
constituie o parte a vieții noastre obișnuite 
de zi cu zi.

Totuși, cred că ceea ce a fost atît de bine 
sous astăzi aici de reprezentanții delegației 
d-voastră și ceea ce este înscris in Trata
tul dintre statul vostru și al nostru, depă^^ 
șește cadrul a ceea ce cunoaștem astăzi. ToflH 
ceea ce are loc la noi în cursul tratativelor^^ 
noastre, și documentele pe care le vom sem- 1 
na vor intra în istoria relațiilor dintre cele 
două state ale noastre, state în care puterea 
aparține poporului, . muncitorilor, țărani
lor și intelectualității muncitoare, și vor 
servi ca ^exemplu pentru felul în care mun
citorii, țăranii și intelectualitatea muncitoa
re — poporul, trebuie să-și construiască re
lațiile sale de stat, — bazate pe prieterie 
dezinteresată. Urmărind un scop unic — fe
ricirea. liniștea vieții popoarelor.

Ingăduiți-mi să-ml exprim în încheiere 
convingerea că tot ceea ce am realizat în 
tratativele noastre va corespunde intereselor 
popoarelor german șl sovietic la fel ca șl 
intereselor celorlalte popoare ale Europei.

(Textele celorlalte discursuri rostite la 
19 septembrie vor fi publicate In ziarul 
de miine).

în unanimitate

Bundestagul — în cadrul discuțiilor de po
litică externă — urmează să se pronunțe a- 
supra acordului realizat.

Ieri, trupele sovietice au terminat retragerea din Austria

Acordul dintre Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
și Republica Finlandeză cu privire la renunțarea de către Uniunea Sovietică 
la drepturile asupra folosirii teritoriului Porkkala-Udd ca bază militară 
maritimă și la retragerea forțelor armate sovietice de pe acest teritoriu

VIENA 19 (Agerpres). — Agenția Au
striacă de Presă a transmis următorul co
municat oficial:

Astăzi, 19 septembrie, I. I. Ilicev. ambasa
dorul extraordinar și plenipotențiar al 
U.R.S.S. în Austria, și generalul-'.oco’.enent 
I. I. Boicov, comandantul trupelor sovietice 
în Austria, au făcut o v’zită vice-cancelaru- 
lui A. Schaerf. Generalul-locotenent I. 1.

Boicov a comunicat vice-cancelarului că re
tragerea trupelor sovietice din Austria se 
termină la 19 septembrie, pînă la ora 20. 
1. I. Boicov a mulțumit guvernu'ui austriac 
pentru sprijinul operativ și multilateral în 
acțiunea de evacuare a trupelor sovietice 
care au folosit căile ferate austriace.

Vice-cancelarul i-a rugat pe I. I. Ilicev 
și I. I. Boicov, să transmită guvernului so

vietic mulțumiri pentru faptul că retragerea 
trupelor sovietice a fost efectuată înainte de 
termenul ^prevăzut în Tratatul de stat. Lu- 
îndu-și rămas bun, vice-cancelarul a sub
liniat că tocmai conducătorii Armatei So
vietice au fost aceia care în 1945 au recu
noscut guvernul provizoriu ca guvern al 
întregii Austrii, punînd astfel bazele uni
tății țării.

Prezidiul Sovietului Suprem al Uniunii Re
publicilor Sovietice Socialiste și Președintele 
Republicii Finlandeze, luînd în considerare că 
relațiile, de bună vecinătate dintre Uniunea 
Republicilor Sovietice Socialiste și Republica 
Finlandeză se dezvoltă favorabil și că încre
derea dintre ele se întărește neîncetat,

avînd în vedere că Tratatul de prietenie, 
colaborare și asistentă mutuală dintre. Uniu
nea Republicilor Sovietice Socialiste și Repu. 
blica Finlandeză, semnat la 6 aprilie 1948, 
asigură condițiile întăririi continue a rela
țiilor de prietenie dintre cele două țări,

luînd în considerare că Uniunea Sovietică, 
țmînd seama de interesele Republicii Finlan
deze, a considerat posibil să renunțe înainte 
de termen la drepturile de arendă asupra teri
toriului Porkkala-Udd, acordate Uniunii So
vietice, și să-și retragă trupele de acolo, au 
hotărît să încheie prezentul Acord și au 
numit în calitate de împuterniciți ai lor:

Prezidiul Sovietului Suprem al Uniunii Re
publicilor Sovietice Socialiste — pe Președin. 
tele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., N. A. 
Bulganin.

Președintele Republicii Finlandeze — pe 
primul Ministru Urho Kekkonen și pe Minis
trul Apărării Emil Skog, care, făcînd schimb 
de împuterniciri recunoscute valabile și întoc. 
mite în forma cuvenită, au căzut de acord a* 
supra celor ce urmează :

ART. 1

Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
renunță în favoarea Republicii Finlandeze la 
toate drenturile de a folosi și a administra 
toate teritoriile terestre și navale pe care 
Republica Finlandeză le-a dat la început în 
arendă In conformitate cu Art. 8 din Acordul

de armistițiu semnat la Moscova, la 19 sep
tembrie 1944 și a căror dare în arendă că
tre Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
pe termen de 50 de ani pentru crearea unei 
baze militare maritime pe teritoriul penin
sulei Porkkala-Udd a fost confirmată apoi 
în Art. 4 din Tratatul de Pace semnat la 
Paris la 10 februarie 1947.

In ‘același timp, Uniunea Republicilor So
vietice Socialiste renunță în favoarea Repu
blicii Finlandeze la toate drepturile de a 
folosi căile de comunicație feroviare, navale, 
rutiere și aeriene de pe peninsula Porkkala- 
Udd, drepturi garantate Uniunii Republicilor 
Sovietice Socialiste conform punctului 2 ai 
articolului 4 din Tratatul de Pace susmen
ționat, precum și la drepturile de a folosi 
mijloacele de telecomunicație instalate a- 
cofo.

ART. 2

Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
își va retrage toate forțele armate de oe 
teritoriile menționate în art. 1 și va trans
mite aceste teritorii spre administrare cu 
depline drepturi Republicii Finlandeze în 
decurs de trei luni de la etectuarea schim
bului instrumentelor de ratificare ale prezen
tului Acord.

ART. 3

Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
va transmite Republicii Finlandeze terito
riile prevăzute în Art. 1 și bunurile existente 
acolo în starea în care se vor afla la terme
nul prevăzut în Art. 2, libere totodată de 
orice plăți, impozite sau alte eventuale obli
gații sau drepturi care s-au ivit eventual

Din împuternicirea
Prezidiului Sovietului Suprem ai U.R.S.S.

N. BULGANIN

în perioada arendei în favoarea Uniunii Re
publicilor Sovietice Socialiste, sau a societă
ților, organizațiilor sau cetățenilor ei.

Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
va transmite totodată gratuit Republicii Fin. 
landeze cazărmile,, casele de locuit și depo
zitele, obiectivele de telecomunicații, insta
lațiile portuare cu debarcaderele, și alte in
stalații construite de partea sovietică pe te
ritoriul Porkkala-Udd, care vor fi lăsate de 
Comandamentul sovietic pe acest teritoriu 
după retragerea trupelor sovietice.

ART. 4

Cele două părți contractante se obligă ca 
după termenul prevăzut în Art. 2 să nu pre
zinte una alteia nici lin fel de cereri de 
compensare determinate de faptul că terito
riile prevăzute în Art. 1 s-au aflat sub ad
ministrația Uniunii Republicilor Sovietice 
Socialiste sau de faptul că potrivit prezentu
lui Acord aceste teritorii sînt restituite spre 
administrare cu depline drepturi Republicii 
Finlandeze.

ART. 5

Prezentul Acord urmează să fie ratificat 
și va intra în vigoare din ziua schimbului 
instrumentelor de ratificare care se va efec
tua în orașul Helsinki într-un termen cît se 
poate de scurt.

Drept care împuterniciții mai sus numiți 
au semnat prezentul Acord și au pus 
sigiliul.

întocmit în orașul Moscova, la 19 septem
brie 1955, în două exemplare, fiecare în lim
bile rusă și finlandeză, ambele texte avînd 
aceiași putere.

Din împuternicirea Președintelui 
Republicii Finlandeze

URHO KEKKONEN
EMIL SKOG

Demisia președintelui Argentinei, Peron
BUENOS AIRES 19 (Agerpres)^ — i tei, a citit la postul de raidio argenfl- | al statului. Puterile sale au fost ere 
Agenția France Presse anunță că ge- nian un mesaj în care președintele Peron . ....

neralul Franklin Lucero, ministrul arma- 1 își prezintă demisia din postul de șef I uate °e 0 Juntă militară.

Ceremonia semnării documentelor
La 19 septembrie, ora 16,30. La Moscova, 

în Marele Palat al Kremlinului, a avut loc 
semnarea Protocolului dintre Uniunea Re
publicilor Sovietice Socialiste și Republica 
Finlandeză cu privire la prelungirea terme
nului de valabilitate a Tratatului de prie
tenie. colaborare și asistență mutuală din 
6 aprilie 1948, precum și a Acordului dintre 
Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste și 
Republica Finlandeză cu privire la renunța
rea de către Uniunea Sovietică la drepturile 
de a folosi teritoriul Porkkala-Udd ca bază 
militară maritimă și lâ retragerea forțelor 
armate sovietice de pe acest teritoriu.

La semnarea Protocolului șf a Acordului 
au fost de față: K. E. Voroșilov, Președin

tele Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. și 1. K. Paasikivi, președintele Re
publicii Finlandeze.

Din Împuternicirea Prezidiului Sovietului 
Suprem al U.R.S.S., Protocolul și Acordul 
au fost semnate de N. A. Bulganin, Preșe
dintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S

Din împuternicirea Președintelui Republi
cii Finlandeze, Protocolul și Acordul au 
fost semnate de Primul Ministru Urho Kek
konen și ministrul Apărării, Emil Skog.

Din partea Uniunii Sovietice la semnarea 
documentelor susmenționate au asistat de 
asemenea : N. S. Hrușciov, L. M. Kaganovici, 
G. M. Malenkov, M. G. Pervuhin, M. Z.

Saburov M. A. Suslov, precum și V. S. Se- 
mionov și V. A. Zorin, locțiitori ai minis
trului Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. Z. 
Lebedev, ambasador extraordinar și plenipo
tențiar al U.R.S.S. în Finlanda, S. G. Lapin, 
șeful secției a 3-a pentru Europa din Minis
terul Afacerilor Externe al UR.S.S.

Din partea Finlandei, la semnarea acestor 
documente au fost de.față: R. Svento, mi
nistru, E. Vuori, ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Finlandei în U.R.S.S., R. 
Seppaelae. secretar de stat la Ministerul 
Afacerilor Externe al; Finlandei, I. Hallama, 
consilier al Ambasadei Finlandei în U.R.S.S 
colonel E. Kuusela. atașat militar pe lîngă 
Ambasada Finlandei în U.R.S.S.

Primul ministru al Egiptului 
va vizita Cehoslovacia

PRAGA 19 (Agerpres). — Ceteka trans
mite : Primul ministru al Egiptului, Naser, 
a acceptat invitația de a vizita Cehoslovacia.

—o—
In cîteva rînduri

• La 18 septembrie, N. S. Hrușciov, prim- 
secretar al C.C. al P.C.U.S., a vizitat ex
poziția „Cea de a 10-a aniversare a Cehoslo
vaciei democrat-populare". (TASS).

• La 18 septembrie, cu prilejul sărbătoririi 
ziarului „Unita" a avut loc la Genova o 
mare demonstrație a oamenilor muncii din 
oraș la care au participat delegații din toate 
coifurile Italiei. In cadrul unui mare miting 
Palmiro Togliatti, secretar general al Parti
dului Comunist Italian, a rostit un discurs. 
(TASS).

• La 17 septembrie a fost arestat în Pa
kistan cunoscutul om politic Abdul Gaffar- 
khan, care militează pentru crearea unui 
Pastunistan independent, alcătuit din regiu
nile populate cu triburile pahanilor. Od.tă 
cu el au fost arestafi alți doi lideri ai miș
cării pentru crearea unui Paștunistan inde
pendent. (Associated Press of Pakistan),

• Uniunea independenților din Austria, or
ganizație de tip fascist, a făcut cunoscut că 
„se va transforma în partid politic de îndată 
ce ultimul soldat aliat va părăsi teritoriul 
Austriei". (France Presse).

• Președintele Turciei, Djelal Bayar, a pă
răsit Ankara la 18 septembrie, plecînd în vi
zită oficială în Iran. Președintele Bayar este 
însoțit, printre alții, și de șeful adjunct al 
statului major turc. El va rămîne in Iran 
pină la 25 septembrie. (France Presse).

• La 17 septembrie a părăsit S.U.A., ple
cînd in Europa pe calea aerului, Robert Mur
phy, subsecretar de stat adjunct al S.U.A. 
După cum relatează ziarele, el va duce la 
Paris tratative cu experți economici ai țărilor 
vest-europene. Se crede că Murphy va ple
ca și la Bonn unde va duce tratative cu gu
vernul R. F. Germane. Sînt prevăzute de a- 
semenea tratative care urmează să aibă loc 
la Belgrad cu președintele I. Broz-Tilo în 
problemele ajutorului militar american. (A- 
gerpreș).

• La 16 septembrie partea coreeano-chine- 
ză a predat părții americane trei spioni sud- 
coreeni.

Acești trei spioni fac parte dintr-un grup 
de agenți ai serviciului de spionaj al arma
tei sud-coreene care au fost puși in libertate. 
(Agenția Telegrafică Coreeană).

Sărbătoarea presei cehoslovace
PRAGA 19 (Agerpres). — Ceteka trans

mite : La 18 septembrie, cu prilejul Zilei 
presei cehoslovace, oamenii muncii din 
Cehoslovacia au sărbătorit cea de a 35-a 
aniversare a întemeierii ziarului „Rude Pra- 
vo“, organul central al Partidului Comunist 
din Cehoslovacia, ziarul cu cel mai mare 
tiraj din Cehoslovacia, și au trecut în re
vistă activitatea de zece ani a presei tn 
regimul de democrație populară.

Peste 100.000 de oameni ai muncii au 
participat la festivitățile care au avut loc 
în Parcul de cultură și odihnă „lullus 
Fucik“ din Praga, unde vizitatorii au avut 
prilejul să vadă cinci expoziții consacrate 
presei cehoslovace. Cu acest prilej, Koucky, 
redactor șef al ziarului „Rude Pravo", a 
rostit o cuvîntare.

Dezbateri de politică externă în parlamentul indian
DELHI 19 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 17 septembrie au început în Ca
mera Populară (Camera inferioară a par
lamentului din India) dezbaterile cu privire 
la politica externă a guvernului indian. 
Deschizînd discuțiile, primul ministru al 
Indiei, Nehru, a rostit o cuvîntare în care 
s-a oprit asupra cîtorva probleme ale situa
ției internaționale. Nehru a subliniat că în 
decursul ultimelor șase luni situația interna
țională s-a îmbunătățit considerabil.

Oprindu-se asupra conferinței de Ia Ge
neva a șefilor guvernelor celor patru pu
tori. Nehru a spus că, deși această con
ferință nu a dat rezultate precise, ea a 
schimbat în foarte mare măsură situația 
din lume.

Referindu-se la acordul realizat la Mos
cova între delegațiile guvernamentale ale 
U.R.S.S. și Republicii Federale Germane, 
Nehru a spus că deși problema Germaniei 
este încă departe^ de a fi rezolvată, totuși 
trebuie amintit că această problemă a ieșit 
din sfera unui eventual conflict în care se 
afla înainte, pentru a constitui astăzi obiec
tul unor tratative la masa conferinței.

Nehru a declarat în continuare că guver-

nul indian a informat guvernele S.U.A. și 
R.P. Chineze cu privire la asentimentul In
diei de a-și asuma obligații legate de re
patrierea cetățenilor chinezi din S.U.A. Ca- 
racterizînd acordul americano-chinez cu 
privire la repatriere, Nehru a arătat că el 
rezolvă principala problemă a relațiilor 4| 
mericano-chineze. Rămîn nerezolvate problej 
mele Exiremului Orient în ansamblu, proble
ma regimului navigației pe mări, problema 
Formozei și chiar problema insulelor Que- 
moy și Mațzu despre care se crede de multă 
vreme că trebuie să țină de Republica 
Populară Chineză.

O mare parte din cuvîntare Nehru a con
sacrat-o politicii guvernului său în problema 
teritoriului Goa. subliniind că India a dorit 
întotdeauna o rezolvare pașnică a acestei 
probleme.

★
PARIS 19 (Agerpres). — După cum 

transimte corespondentul din Delhi al agen
ției France Presse, Camera Populară a par
lamentului indian a adoptat rezoluția parti
dului Congresului Național Indian care a- 
ptobă politica externă a guvernului.

TEATRE : Teatrul Tineretului 19,30: Libe
lula ; Teatrul Muncitoresc C.F.R. (Ciulești) 
19,30: Piatra din casă; Chirița în provincie; 
Ansamblul de estradă al R.P.R. (calea Vic
toriei 174) 20: Cer cuvîntul; Teatrul Evreiesc 
de Stat (grădina de vară) 20: Șah mat; Cir- 
cui de Stat 20,30: Arena curajului.

CINEMATOGRAFE : Patria. T. Vladimi- 
rescu, N. Bălcescu, l.C. Frimu: (sală șl grăd'- 
nă): N-a dansat decît o vară; Măgheru, înfră
țirea intre popoare, Gh. Doja, Libertății: Necu
noscuta din taxi; Republica, București. 1 Mai: 
Liliacul; Maxim Gorki: Dragoste de vară; 
Elena Pavel, Central, 8 Martie: O aventură 
pe coasta Atlanticului; Lumina, Miorița: Nu 
departe de Varșovia; Victoria: Contele 
Mișka; Tineretului, Rahova: Suflete împle-

SPECTACOLE
trite; Timpuri Noi: Un artist al poporului - 

Mt0HS<;ti: 7eatia și flrta Pătară chl-. 
neză Hîrtra pentru apărarea semănăturilor! 
vZ' o “• Mal: 2x2 “ cîteodală 5R

. Roaită. Lilîomf»; Cultural: Școala cur^lir- 
Dracul din dealul morii; Car- 

Misterele din Matto Groso; 23 Aueud, 
C. David: Astă seară se va termina totul; Al. 
Sahia: Puterea dragostei; Flacăra. Filimon 
Slrbu: Bun venit domnule Marshall; AlosiZor.- 
Dragostea unei femei; Donca Simo: Orizon
turi fără sfîrșit; Popular: Altura; Volga, Gh. 
Coșbuc: Lumina latului: O. Bhncic: Tăunul; 
AureZ Wmcu: Stele vesele. (La cinematogrâ- 
fele Patria, Republica, București șl I C 
Fnmu rulează în completare filmul documen- 
tar „Un artist al poporului — I. iManolescu".
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